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Q: Somebody will ask so I'll ask right now, where does Huhtala come from?

HUHTALA: It's a Finnish name. It's my husband's name. His grandfather on his father's side
emigrated from Finland about 100 years ago.

Q: Where did they settle?

HUHTALA: They settled first in Utah and then California. My husband's mother is
sixth-generation native Californian, which is rather unusual. Her family members were among
the original settlers of northern California.

Q: Well we'll come to that. When and where were you born?

HUHTALA: | was born in Los Angeles in 1949. My own parents had each emigrated from the
Midwest. Dad was originally from Minnesota and Mom was from Kansas. | was lucky to have a
very close, very loving family.

Q: What was your maiden name?

HUHTALA: Mackey.

Q: Let's talk about the Mackey side of the family. What do you know about them?



HUHTALA: My Dad's family came from Ireland, | think it was sometime in the latter half of the
nineteenth century, and settled in Minnesota. | know that his grandfather was a minstrel singer.
He was famous in those circles. His last name was Barron and they called him Singer Barron.
His wife, whom we called her Nana, actually lived to see me. | was the oldest great-grandchild,
the only one that she ever got to see.

Q: What did your father, he left, was he in the Midwest, born there?

HUHTALA: When he was fifteen he left home. He accompanied his aunt and uncle, who were
coming out to California looking for a good job. That would have been around 1942. Dad was
kind of rootless because his mother had divorced a couple of times and he didn't feel any strong
ties there. So he came with his aunt and uncle who were like another set of parents to him. They
went to the Los Angeles area, where Dad attended Redondo High.

Q: What did your aunt and uncle do? What were they doing, do you know?

HUHTALA: | don't know. | remember them well. They were very kind people. | think my
great-uncle had a series of different jobs.

Q: On your mother's side?

HUHTALA: My mother's family moved out from Kansas, | think it was probably in the late
1930s, to California. Her Dad was an engineer of some sort, or an engineer/scientist. | was told
he had some involvement in the development of radar, though that may have been overstated.
My grandmother was a nurse, a fairly independent woman for the time. Mom essentially grew up
In the Los Angeles area. Mom went to UCLA (University of California in Los Angeles) and met
my Dad at the campus Newman Society, a club for Catholic young people to get together. Mom
IS two years older than Dad. While she was in college, he was already working. They married as
soon as she finished college.

Q: What was your mother studying?

HUHTALA: They had a general liberal arts major at that time and that's what Mom was
taking. She took a lot of art courses; she was very interested in art. She also took French. Near
the end, she allowed herself to get so wrapped up in the planning of her wedding that she had to
take an incomplete in one of her courses and didn't actually get her degree. She went back to
school much later, about the age of 50, and got her bachelors' degree then. It was important to
her.




Q: Now your father, what was he doing?

HUHTALA: He had a series of jobs. He worked as a bank teller. He sold fine silverware from
door to door. Eventually he learned the trade or the craft of being a tool and die maker. He had
some kind of training for that. From my earliest memories he was always involved in tool and die
making for various aircraft companies.

Q: Oh yes that was a real center of aircraft manufacture.

HUHTALA: It was very big down there in the '50s.

Q: What part of Los Angeles did you grow up in?

HUHTALA: We moved around a fair bit. By the time | was in grammar school we had settled Iin
the San Gabriel Valley in a little town called La Puente. Later on when | learned Spanish |
earned that the town name means "the bridge" and grammatically, it should be called El
Puente. The Anglos called it La Puente, which was kind of a sore point for the local Hispanics.
We kids attended a Catholic grammar school named for St. Louis of France and stayed there
until | finished eighth grade. Then my parents decided to move up to northern California, to
Sacramento. Dad had a good job working for a company that was supplying parts to Aerojet in
Sacramento. That fall, around the time when President Kennedy was Killed in 1963, Aerojet lost
a big government contract and so Dad's company, which produced parts for that contract, had
to let my Dad go. For the rest of that year it was very tough for us. Dad was working for
Caterpillar in San Leandro (in the San Francisco Bay area), while we finished out the school year
iIn Sacramento. He would drive back and forth to see us on weekends. As soon as school ended
we all moved to San Jose. We were all relieved to be reunited. Our family had four kids (I am the
oldest) and all of us missed Dad.

Q: Let's go back to the feminine bridge, masculine town of La Puente. What was it like for a kid?

HUHTALA: Well it was one of those new bedroom communities that were springing up in the
'50s. It was considered to be well outside of Los Angeles at the time, with pretty streets and nice
ittle tract houses, an area safe enough to ride your bicycle around. | went to the school attached
to our church. We were usually driven to and from school but | was able to ride my bike or walk
to it if | wanted to, it was that close.




Q: How did you find school? Tell me about the elementary school.

HUHTALA: | loved learning. | was an outstanding student but had occasional problems on the
social side. | went out for several sports teams (volleyball and basketball) but | was not very
athletic so they would put me on the B team as a substitute! (That meant | never got to play in
any intramural games, though | did practice diligently with the team). | have had asthma all my
life and at that time it was not well controlled, which put a real limit on what | could do. (Now
they have such wonderful medicines it doesn't interfere with my daily activities at all.)

Q: How Catholic was your family would you say?

HUHTALA: Both sides, born and raised.

Q: Born and raised, but there are Catholics and Catholics. Some are sort of well once in the
while the father goes to church on Easter and Christmas or something. Was this a fairly
orthodox may be the wrong term, but a catholic family?

HUHTALA: Pretty mainstream Catholic. We all went to church every Sunday. If any of the kids
misbehaved in church we got punished by our Dad. He was the Head Usher for a while there. |
wouldn't say that we were overly devout - | don't think we were afflicted with religiosity or
anything - but we were a pretty solid mainstream family. Mom had four babies in five years so |
think she and Dad were pretty Catholic!

Q: | was talking to somebody the other day who came from a Catholic family. The mother had
something like nine children and the priest use to say, "Well, God will take care of this." But after
the ninth she said, "I'm going to start taking care of this."The elementary school, was it run by
nuns?

HUHTALA: Yes, they were Irish Sisters, fresh off the boat from Ireland. | realize now that they
were missionaries come to convert us in California. They were very strict. They had Irish
accents. They had very set ways about them and we had to pretty much shape up. All the old
stories you hear about nuns in the classroom are pretty much what we lived with.

Q: Did you get whacked on your hand?

HUHTALA: Yes, they used the ruler if they needed to. Didn't happen to me as | recall, but
yeah, it happened to some.



Q: Were you much of a reader?

HUHTALA: Oh yes, | adored reading.

Q: Do you remember as a kid what was some of the earliest books you particularly liked?

HUHTALA: The Dr. Doolittle book, all the Bobbsey Twins and then the Nancy Drews.

Q: | have to say that if there is one unified thing of the women who went into the Foreign Service
I'm sure it's everywhere else, the Nancy Drew books.

HUHTALA: They were so empowering. They were wonderful. | use to get together with my
girlfriend and we'd pretend that we were Nancy Drew. We were solving mysteries. | also read all
the Louisa May Alcott books, which my Mom had from her childhood, and | read the Hardy Boys
books that my Dad had. So many times | would just go to the library and just load up, especially
iIn the summer time. I'd get as many books as | could carry. I'd read them all that week and go
back the next week and get more.

Q: Were the families in this La Puente, at the school would you say they all more or less came
out of the same social draw or ethnic draw or something like that?

HUHTALA: There was a fair amount of ethnic mixing. In southern California, we had a fair
number of Hispanic families, though we didn't call them that at the time, we called them Latinos
or Chicanos. We had a family from Germany whose daughter was my classmate, a few African
Americans, but not very many in that area at the time. All came from the same economic level,
which | would now categorize as sort of lower middle class. Nobody was very wealthy, all were
people who were working hard.

Q: You were how old when you left there and went up to?

HUHTALA: When | was 14 we moved to Sacramento.

Q: When you got to Sacramento where did you go to school?



HUHTALA: | went to a Catholic girl's school. It was called Our Lady of Loreto, | believe. What |
remember about it was it was very tony. The girls were from a considerably higher
social/economic level then what | had come out of. The uniforms were very expensive and we
had to have two or three of them (one for everyday classes, one for formal occasions, etc.). As |
said, my Dad had changed jobs and then he lost his job so it was a lean year for us
economically. Mom actually made one of my required outfits. Besides your blazer and skirt and
your sweater and skirt, which were wool, you had to have a white party dress, so she made that
for me. | wore a white blouse that she had made for me under my blazer until one of the Sisters
pulled me aside and said it was the wrong blouse, it had the wrong collar. It had to have a
pointed collar, not a round collar. Having to go home and tell my Mom that was tough. We ended
up going and buying one "correct" blouse and washing it three or four times a week so | could
stay in the damn uniform. Those sisters were not very compassionate about things like that.
They weren't very attuned to the facts. Along with the uniform you had to have a beret, and both
dress shoes and regular shoes. There was a lot that went with it. It was a different experience.
Still, | liked the school. | made some good friends there and it was kind of tough for me to have
to move again after one year.

Q: Did you find the education you'd gotten before, how did it serve you when you got up to this
tonier school?

HUHTALA: Very well. | was well prepared. Those nuns could teach a good solid program.
When | got to this high school | took Latin, algebra, English, science, and history, no problem. |
was able to just scoot right in. | got to sing in the glee club, which was lovely. I've always
enjoyed singing. I'd been in church choirs in grammar school. So | tried out for this glee club and
got to be a member of it. There were really a lot of positive things about that year. A big highlight
was that the glee club got to sing the choral parts for the senior class play, Gilbert and Sullivan's
Mikado; that was really fun.

Q: At a school like this you say it had sort of a party thing, what sort of social life did they have?

HUHTALA: Well for freshmen there wasn't a real well-developed social life but | did make
some friends and we'd go over to each others' houses. For dances or mixers there was always
the boy's school down the road. | think | may have gone to one of those. | have a real dim
memory of being fixed up by somebody, somebody's brother or something, | don't remember.

Q: | was wondering whether, this interesting thing about the times, was there the feeling that if
you're Catholic you'd better date Catholic or go out with Catholic boys?



HUHTALA: That was just a given. You didn't even think about that. What was more of an
iIssue was that you were in an all girls’' school and you didn't have to have that pressure of
dating. It was nice not to have to worry about it. | think a lot of us were very underdeveloped
socially.

Q: | think this has been shown to be particularly important. Now we've gone through this great
mixing period and now | think we're coming back and saying, wait a minute and particularly for
woman or girls the feeling that the guys would sort of dominate the class. I've heard that and
this cut out that nonsense.

HUHTALA: The way | would describe it is that it would have been very distracting to have
boys around. If they are not around a whole different hierarchy emerges among the girls and
you're not as self conscious about your brains. | felt a little bit of that in grammar school too,
because during the last two years | was clearly the smartest girl in the class and | think | lost
some friends because of it. These tensions were beginning to emerge at that point.

Q: Did you find yourself sort of submerged in this or trying to bite your tongue or something or
were you just a smarty pants?

HUHTALA: No, no, | don't think | was ever a smarty pants. In our grammar school, our
teachers were old school. | remember one time they said, "All right class, who is the smartest
girl in the class? Everybody point to her. And who is the smartest boy in the class? All of you
should be like Marie and so and so0." That was mortifying. | was 12, 13 years old, and | just
wanted to die. It didn't do anything for my popularity. Once | got into the girls' school in
Sacramento that sort of thing wasn't an issue at all. It was great.

Q: Where did you go in the north when you left Sacramento ?

HUHTALA: After Sacramento we moved to San Jose.

Q: San Jose, so really you went south.

HUHTALA: Sort of southwest. For my sophomore year | went to a public school, Willow Glen
High. As | say money was tight and my younger brothers and sister were in Catholic grammar
school, which charged tuition. Our neighborhood had a well-regarded public school so | went
there for my sophomore year.



Q: How did you find that?

HUHTALA: It was very hard. | was 15 years old and I'd never been in a public school before. |
didn't know anybody. The rules were all different. We didn't wear a uniform so | felt | didn't have
enough clothes. 15-year-old girls really worry about clothes.

Q: | have 6 grandchildren, boys. Oh, God it's a difficult period.

HUHTALA: Those kids there had known each other all through school so they had their
cliques and their sets very well established. There wasn't a lot of room for a new person to come
in. Also it was kind of an adjustment academically because the counsellors there didn't believe |
could carry the kind of college prep load that | had been carrying. So | asked to take geometry,
biology, a foreign language, history, English and the required course in civics/drivers ed, etc. To
me that was a normal load. The counsellor reacted in horror and said, "Well OK, but we won't
put you in honors' English; you need to throttle back here and there." That was kind of a waste
of time for me.

Q: Why that, they just didn't?

HUHTALA: They didn't have too many kids taking six "solids," as they called them. They were
afraid that | would be burned out and | couldn't handle it. | was just a kid and | don't know
enough at that point to assert myself. They didn't offer Latin so | took German that year which
was fun, | loved it. | did make a couple of friends but it took a while and it was a tough year.
Eventually | was getting my feet on the ground in spring of that year and feeling better about it
all. | did something on the school play, maybe it was a support function, | don't remember
exactly. But my mother had been lying awake at night unable to sleep because | was not in a
Catholic school, and she found a way for me to go to Catholic school for my junior and senior
years. That made a total of three high schools for me.

Q: That's such a crucial period of time to. What junior and senior year?
HUHTALA: Junior and senior year | went to a school call Notre Dame High School, in San

Jose, which was wonderful. It was just what | needed. It was not pretentious like the school in
Sacramento. The Sisters there were very, very kind.

Q: Who was running it?



HUHTALA: The Sisters of Notre Dame de Namur. It's a very nice order. They were mostly
American-born. They kept a whole room full of used uniforms that you could get for half price
and a lot of people used them, | wasn't the only one. | found out years later that my Dad did
handyman jobs around the Sisters' residence to pay for part of the tuition. They never made a
point of this. Nobody knew this, | didn't know it, my classmates didn't know it, | was just one of
the regular students. And once again, the boys were in a separate school, miles away. We didn't
have to think about them all day long. It was just wonderful. | did a lot of healing in those two
years.

Q: Again what sort of subjects?

HUHTALA: | took full college prep again. This time it was French | (there was no German
offered), Latin I, chemistry. The one thing | did that was different from the normal college-prep
program was | took typing, gaining a very useful skill. That meant that | never took psychics in
nigh school and | took my algebra Il in summer school, but that was fine with me. Looking back
'm so happy | took that typing. | learned the full touch-key method and how to prepare business
etters, all of which was very useful later on.

Q: Where did your family fall politically? Did it fall anywhere politically?

HUHTALA: Oh yes. My parents had started out as Democrats but by '64 they were Goldwater
Republicans. We had a lot of noisy fights over the dinner table about the Vietnam War because |
was trending liberal (still am!). At that time, in the 1960's, there was all this upheaval going on.
This war was looking crazier and crazier, certainly in my eyes. But Dad was becoming more
conservative, and he definitely continued in that vein. Mom didn't like to have a lot of conflict and
would pretty much vote the way her husband voted. So it was between me and Dad, really. |
would get so outraged at him sometimes because when we were discussing politics he would
say, "Well, you're just a kid what do you know?" "Well excuse me, Dad, I'm going to be a voter in
a few years, you know." The tensions went on a long time and we still don't talk about politics
very often now. At least now that we are all so much older we can talk about these things
calmly, with the understanding that we are coming at them from different points of view.

Q: And you know when to back off.

HUHTALA: Yes, exactly, but a kid doesn't know that. We had some really interesting blow-ups.

Q: Let's take when you were in high school, how much did the outer world intrude or did it?



HUHTALA: A fair amount because it was the age of protest. Folk music was a really big deal.
We were very socially conscious. We knew about Biafra. We knew about the war. The church
was going through a real renaissance in the aftermath of Vatican |l; Pope John XXIII had only
reigned for a few years but he really changed the orientation dramatically. We were having folk
masses. We had Mass on the beach after a retreat. These things were very, very meaningful to
us and | remember getting a real sense of participation and engagement. All of the girls in our
school felt this way and the Sisters encouraged it. It was a real time of commitment to issues
and things.

Q: Did you feel, this is the beginning of other changes, woman's role. Were you beginning to feel
this? Were you looking ahead? It was pretty hard to have good role models, maybe there were a
few, but what about this?

HUHTALA: | had my epiphany on women's liberation a few years later. What was happening
then was | was developing a very strong identity as an academic achiever, as an intelligent
woman, thinking for myself, getting ready to go to college. | would be the first person in my
family to graduate from college and all the while | was assuming, in the back of my mind, that |
would also want to marry and have children. | was not yet at the point of realizing that there's a
potential contradiction there, and | had not yet had my "consciousness raised." That came a
little bit later for me, not in high school.

Q: While you were in high school | take it, maybe even in elementary grades, you knew you were
going to go to college.

HUHTALA: Actually the first time | ever thought about it | was about maybe sixth grade, when
one of our nuns took several of us aside and said, "You all should prepare for college because
you have it in you to go to college." I'd never thought about it before. | was surprised. From that
day forward | did just assume that | would go to college.

Q: Was there any pressure put on you to become a nun or anything like that?

HUHTALA: Oh, they always advertise. | think | probably spent about two weeks thinking about
that seriously and then decided no. These were very traditional nuns and the way they put it
was, you can go the carnal way if you have to and get married and have children and do all of
that. It's a holy state, its fine you can do that. But if you are really special, if you want to go that
extra mile, you can join religious life. Well everybody thinks, | want to be really special but then |
thought about it, nah, | don't think so.



Q: | interviewed one man who was brought up in the Catholic Church. He went to school where
Mother Seton is, you know Mount St. Mary's or something and he got there and found his mother
and this priest had signed, all the courses were signed up where obviously to make him a priest.
He said, "Wait a minute. This isn't for me." They had him all mapped out.

HUHTALA: But at that period a lot of religious were leaving. | graduated from high school in
1967 and in the next two or three years half of our teachers had left the order. The priest who
married us in 1971 left the priesthood shortly thereafter. There was a lot of turmoil in the Church
just a few years after that period when we were all being "recruited" for religious life.

Q: In high school boys were sort of off to one side or something so was there much dating or
anything like that?

HUHTALA: Some of the girls had boyfriends. Some of them dated. A lot of us just scrounged
up somebody to take to the junior prom; that was me!
Q: | take it that the drug culture hadn't even touched?

HUHTALA: No, not at that point. There wasn't any drinking that | was aware of either. Maybe |
was just out of it but | don't think those girls were very much into that.
Q: How about in San Jose, was there an automobile culture? | think of the movie, American

Graffiti which is based in kind of that area. It was about that time.
HUHTALA: Yes, on Saturday nights people would "drag the main" in their cars.
Q: Did you go out with the girls?
HUHTALA: No, although we were all very excited when we got our driver's licenses. | didn't

get mine until after high school but knowing those who did was exciting.

Q: Did you have any after school or summertime jobs?



HUHTALA: No, | didn't, | mean besides babysitting, and | found the summers very long and
boring, really profoundly boring. That was one of the reasons | think | decided to have a very
active life. | didn't want to live like that. | would bake. | learned to be a wonderful baker in the
summer times, and | learned to sew. My Mom showed me how to sew. You know, those nice
traditional things. | took swim lessons. One year | took Algebra |l.

Q: What was San Jose like in those days?

HUHTALA: It was still largely agricultural. There were still a lot of orchards in town and
around the town on the hillsides. It wasn't anything like it is now. It was much smaller. Of course
this was before Silicon Valley was even a concept, you know. It was a nice town. The east side
of it was kind of wild. The kids over there in east San Jose were more Hispanic and more getting
into trouble. We lived in a very placid suburb called Willow Glen which is now very expensive. It's
lovely. It was a pretty different town then it is now.

Q: Well you graduated in '67, whither?

HUHTALA: | went to the local Catholic university. It's a Jesuit school, Santa Clara University. |
moved on campus so | could move away from home; even though it was just five miles away it
was important to me to move into the dorm. | had a California state scholarship. They used to
have this wonderful program which paid the bulk of my tuition and fees and boarding. | also
worked, on and off campus. | had a couple of other little loans. | had work study. | had this
patchwork of financial sources. For three years | worked as a secretary in a CPA office, part time
during the school year and full time in the summers. All together, | was just able to swing it.

Q: You went there for how long?

HUHTALA: Four years.

Q: Four years. What was the school like?



HUHTALA: It had only begun admitting females in '64 and | entered in the fall of '67. So it was
going through a transition itself. Men were still in the majority; only about a quarter of the
student body were women. This meant we could write our ticket socially. That part was really
fun. | was ready then to start dating and | did. The boys were very polite; they would even open
doors for us. It was neat. We were not allowed to wear blue jeans to class so | usually wore a
skirt and nylons, believe it or not. Santa Clara was relatively untouched by the student
radicalism at Berkley and Stanford, though as the Vietham War dragged on we did have some
demonstrations and plenty of anti-war discussions.

Q: Because this was, it reached its height.

HUHTALA: | know. Santa Clara had a reputation as a party school. It was on the quarter
system so we had classes Monday and Tuesday, Wednesday's were off for study and then we
had classes Thursday and Friday. In practice this meant we had two Friday nights a week so
there was a lot of drinking, a lot of partying around. We had an ROTC program, which was not
very popular; they drilled loudly near the girls' dorms on Wednesday mornings! | remember a
couple of years into this we marked the moratorium against the war, and there was a lot of
feeling when the U.S. invaded Cambodia.

Q: That was '70.

HUHTALA: '70, May of '70. When that happened the University of California at Berkley shut
down, with mass demonstrations. Stanford also shut down. Santa Clara was going to soldier on
until we got word that if we didn't cancel classes students from those schools would come and
shut us down. So we shut down. We had our war protests, but we never had anything very
violent.

Q: Who was running this school?

HUHTALA: These were Jesuit priests. The Jesuits are fabulous because they are relatively
free thinkers. In Catholic terms they are way on the left because they are willing to question
everything. For instance, we had one priest who was a noted theologian who offered a very
popular course on the theology of marriage. He actually gave us talks in our dorms in which he
suggested that premarital sex was not the most terrible thing you could possibly do. If you were
responsible and you loved each other, it could even be moral. He opened the door a little bit to
the idea of contraception which of course, was forbidden by the Church. That has been the great
revolution in the Catholic Church in America. Most Catholics use contraception even though we
are not supposed to.



Q: But it was sort of absolutely, | mean you almost couldn't discuss it could you?

HUHTALA: The very fact of having a priest discuss those things was electrifying, as was the
fact that he was sort of liberal. He didn't say that these things are okay or it's no holds barred
but he said you are adults, you have to make your decisions in a moral way. You have to have
relationships that are honest and true to each other and be responsible, all of which was music
fo our ears.

Q: Was the question of priests getting married, was that?

HUHTALA: Again, priests were leaving the orders in order to get married a lot. But the
guestion of whether there should be a married clergy had not really come up yet. Much less the
issue of should there be a female clergy!

Q: Did you find yourself sort of questioning Catholic theology at all?

HUHTALA: Yes. As a Catholic student | was required to take a certain number of courses in
theology. | took fun ones, like comparative religion and Biblical criticism. The required theology
course in freshman year was very dry, as we had to study the documents of the Vatican
Council. All students, whatever their religion, also had to take a certain number of philosophy
courses. Those were fabulous. They really expanded our minds and got us to think in radical
new terms. We studied about existentialism and phenomenology and all of these new concepts.
Sometimes | felt like my brain was just exploding; it was very exciting.

Q: Were you majoring in any particular thing?

HUHTALA: | majored in French. Back in high school | had struggled with this. As the class
valedictorian and the top student | felt that | should perhaps major in something "serious" like
science, but my heart was always with foreign languages. Throughout my teens | had studied
them for fun; | studied Spanish and French on my own during summers. It suddenly occurred to
me that I'd be much smarter to follow my heart even if being a language major looked frivolous
(to me at least the idea looked very frivolous). So | did, | majored in French and | also studied
Spanish and German. Then | took all these other courses, philosophy and history and sociology
and psychology, a very broad sort of liberal arts program. The combination made me a very
well-rounded person, | think.



Q: At one point | served on the Board of Examiners and | went out and recruited and | remember
going to | think it was St. Mary's College which was part of Notre Dame | think. All the girls who
showed up were all French majors or something which turned out to be a problem for recruiting
for the Foreign Service because they weren't taking political science or as much history and
they're taking more literature and they had to try and work on the exams. That's all changed now
but | mean | came through a period when this, in a way language is a great way for the Foreign
Service but at the same time you're not picking up the imperative government. Were you getting
much of that?

HUHTALA: | was getting a little of it. | was taking various history courses and there was one,
a history of modern France that was sort of pushed on us language majors because the teacher
himself was fluent in French. When several of us took the course, we had to hold a conversation
group in French to discuss the course material. The subject was modern France from the 1930s
on. | viewed that as an experiment that didn't work terribly well, but it was interesting.

Q: What about foreign affairs and all while you were at college, how much did this intrude?

HUHTALA: Well | had participated in the Model UN in my sophomore year of high school. |
had joined the foreign affairs club that year that at the public high school and loved it. Looking
back now | see an interest in foreign affairs starting very young. | have to say that during my
college years | was mostly focused on international cultures, literature, language, those things. |
followed the news but not excessively. | was working and | had a full course load and a serious
ooyfriend so | had a full plate. It was only later that | developed a real, professional interest in
foreign affairs.

Q: Sort of in your group and all was there much interest, outside of Vietnam of course is
overriding because the draft was breathing down the necks.

HUHTALA: The draft was still there. We were in college when they had the first lottery. Up
until that point the draft was just a constant fear.

Q: How about during these years of civil rights and all that?

HUHTALA: A big, big issue. In fact we had a number of African American students at our
campus who came in on scholarships to leaven our primarily white Catholic school, and a lot of
them were fairly militant. There were some tensions there. We also had a militant Hispanic
group who called themselves La Raza, you've probably heard of that, and Cesar Chavez, was
very active in our area.



Qurs was a very brave university in many ways. One year they had a week-long event called
The Christian-Marxist Dialog and they invited as speakers people like Eldridge Cleaver and
Angela Davis. When Eldridge Cleaver came, of course the room was packed, | remember being
In the overflow room listening to the speakers on the PA system. Cleaver got in there and said,
"You honkies, you're all racists and | raped that white woman and it was good." He was being as
provocative as he possibly could, and the students answered back. Angela Davis did the same
thing. She was an outspoken black Communist, very in your face. The alumni association
withdrew all kinds of money because of this event. | thought it was fabulous. | thought it was
pure academic freedom at its best even though | was offended by what those people were
saying. | thought it was really great to have the opportunity to hear these things and think about
them as part of our education.

Q: What did this do to your thinking?

HUHTALA: It opened it up, all of it. This whole period was just a marvellous expansion of
horizons, new ideas and critical thinking.

Q: You've already got this French major and you're going to graduate in '71. Then what?

HUHTALA: Well that's it. In the winter of 1969-70 | sat back and asked myself what | going to
do with this degree. | did not want to be a French teacher, | realized that. | did not want to spend
my life as a non-native speaker of French teaching other people to say je suis, tu es, il est, etc.
So | asked myself what else could | do with my degree. | went in to see my French program
advisor and he said, "Oh but Marie, you'd make such a good teacher." | said, "No, | don't want to
be a teacher. What else can | do with a degree in French?" He looked blank and he said, "Well, |
suppose you could be a bilingual secretary." | was crestfallen because | was working my way
through college as a secretary off-campus, and damned if | was going to do that for the rest of
my life, even in French. | went into a bit of a depression, not a serious one, but | was really
bummed out by that. | was not sure what | was going to do, or if | should even finish my studies;
the fact that it was winter probably had something to do with my gloom. Some months later, it
was my boyfriend, my future husband Eino, who saw a poster advertising for the Foreign
Service exam. | had not even noticed it. He said, "Well if you're so interested in using your
languages why don't you take this test?" So | took it as a senior in college with no idea of what
the Foreign Service was or what | would do if | passed it.

Q: You had never considered diplomacy? To you it was just a name.



HUHTALA: | was very much casting around for something professional to do. And at this point
| was beginning to confront the contradiction of being a stellar student, a high achiever and also
a woman, who was supposed to get married and have babies. It was very important to me to
nave something professional in my future, but | hadn't settled on a definite plan. So | took that
test without any particular expectation and | passed it the first time. That's when the rubber met
the road; | had to start making some decisions.

Q: Did you have any people to who you could go to and say what is this Foreign Service thing?

HUHTALA: No, | didn't. Nobody in my family had ever done anything like this. My parents and
relations had never gone overseas, let alone lived overseas. | myself had not yet left the state of
California. It's a big state, and I'd seen much of it, but | had never yet set foot outside it. Entering
the Foreign Service was a big leap into the dark for me, but | had always longed to travel and |
was feeling very adventurous.

Q: Your boyfriend, later your husband, what was his background?

HUHTALA: Eino's father had served in World War Two as a naval aviator and worked for the
rest of his life at the Alameda Naval Air Station, near Oakland, California. He worked as a
mechanic or something like that, but he rose to a supervisory position. His Mom had worked in
various jobs, including in the local cannery and doing clerical work for a company. Eino is also
the oldest child in his family. He spent his summers working hard, building Peterbilt trucks at a
plant near his home in Fremont, making good money for college. Like me, he attended Santa
Clara University, and he didn't have a clear idea what he wanted to do either. In the same month
when | took the Foreign Service exam (December 1970) we were struggling with the question of
whether or not we should get engaged. We made that decision right before Christmas. About a
month later | found out | had passed the written exam and we asked ourselves what we were
going to do. What we both really wanted to do was travel, to see the world and get out of the Bay
Area, so we thought we would just try it. Just jump into it and see what it's like.

Q: When did you take, you took the oral exam?

HUHTALA: That was in April or May of 1971, at the Federal Building in San Francisco. Eino
drove me there and waited for me while | took it.

Q: How did that go?



HUHTALA: The first question the three examiners asked me would be considered totally
illegal today (and may well have been then): "l see from your autobiography that you're engaged
to be married, is that true?" "Yes,." | said. "What would your husband do if you got in?" | said,
"Well, he is as interested in travelling overseas as | am, he'll go with me." "Oh, they said, okay".
| did not know that in 1971 it was still not allowed for married women to join the Foreign Service,
or that Foreign Service women who got married were required to resign. | had no idea. So
essentially the oral interview was kind of a sham because they passed me believing that | would
never get in because | was going to get married in two months. Looking back now | can see what
was going on, they were checking a box.

Q: Well did you, were there any other questions?

HUHTALA: Yes, there were lots of good questions on current events and foreign affairs. | had
not been following these things closely during my student years but in preparation for the exam |
had been boning up by reading Time magazine and the daily newspaper. For example, they
wanted to know who Souvanna Phouma was; | knew he was the premier of Laos. They wanted
to know what the ABC countries were (Argentina, Brazil and Chile) | remembered that one from
grade school geography class. There were a few hypothetical questions, asking what | would do
in this situation or that. It was a substantive test, with a writing sample, and | thought | handled
all the questions pretty well. Once or twice there was a gquestion | knew nothing about, so | said |
didn't know rather than make something up.

Q: Well what happened?

HUHTALA: What happened was | passed the oral. And in July 1971 Eino and | got married
and put our lives on hold waiting for the Foreign Service to offer me an appointment.

After about nine months of married life, Eino and | were getting impatient. We were still
working in the entry-level jobs we'd had through our college years and we were bored. (I was still
a secretary at the CPA office; Eino was a quality control inspector for Memorex.) We still wanted
very much to live overseas, and it didn't look like the Foreign Service was going to come through
for us. So Eino applied for graduate school at the American School of International Management
(also called Thunderbird) near Phoenix, Arizona, a school that is well know for placing its
graduates with international firms. He was accepted for the summer term, and in late May 1972
we moved to Arizona. | got a job as a junior accountant in a large cattle feed lot operation, and
Eino began grad school.




That was the summer when my feminist awakening began in earnest. My job was a far cry
from the kind of work | wanted to do. During the lunch hours, | was even asked to replace the
receptionist and answer phones while she went out to eat. So | sat there, reading Betty Friedan,
Germaine Greer and the other "founding mothers" of feminism, and | was getting angrier and
angrier about my situation. It didn't help that Eino's classmates at Thunderbird were all very
traditional, most of them married with their wives putting hubby through, and at their social
gatherings | began to feel like we were back in the 1950s. | felt that the Foreign Service was
never going to happen for me and | needed to do something professional with my life. | even
enrolled at Arizona State to study graduate French literature (not a field | would have stayed in,
I'm sure). Then in mid-October | suddenly got a phone call from Washington saying, "We have
an opening in the next A-100 class, and if you can be here in three weeks you can join the
Foreign Service." Unbeknownst to me, they had lifted the ban on married women in mid-1972. It
was tough to make such a major decision so quickly, and it was not easy for Eino to stay behind
and finish his studies, but this job offer seemed like a life line for me. | grabbed it.

Q: Actually that whole ban on women being married getting out was not even in the regulations |
don't think or as | recall.

HUHTALA: Well | know a lot of women who had to quit because of it.

Q: Oh they had to but when questioned they say well show me the regulation. There wasn't one
I'm told. | interviewed Eleanor Constable and she was one of the first few challenges that said
well lets see the regulation .

HUHTALA: Well it's a very old-fashioned idea, but there you are. Eino has always been a
strong supporter of women's rights, but this was hard for him. As | said the people at
Thunderbird were very traditional, and there were no married women taking those classes.
When | left for Washington | think he took a little bit of ribbing from the other guys, and he felt
like he didn't have his support system like all the others did. But he did not stand in my way. He
came and visited me at Christmas and he eventually joined me at my first post.

Q: Let's talk about, you came in when?

HUHTALA: November 1972.

Q: November of '72. What was your basic officer course like?



HUHTALA: It was about six weeks long. We had 48 State Department students and | think
another 8 or 10 from the US Information Agency (USIA). The USIA people weren't with us most
of the time so | don't remember them as well. Of the 48 State students, six of us were women.
Two of those were married women who had had to quit earlier and were coming back in because
the policy had changed, starting all over of course. There were also three single women.

Q: How did you find the courses?

HUHTALA: Well, | was scared to death at first. | was just petrified. First of all everything about
Washington was new and different and unfamiliar and cold. A lot of that is to be expected - |
was coming from Arizona, for heavens sake. | didn't know how to behave, how to navigate all of
this. | had come in as a consular officer but | didn't know much about that specialty. In those
days you selected a cone on the application to take the written exam. | had read the descriptions
of the different cones and consular work sounded nice because it involved helping people, so |
checked that box. Fortunately, during the orientation course we explored all the cones, including
economic, political and administrative in addition to consular. At one point we were asked to
write a paper about politics, about the recently completed national elections. | did really well on
that paper, sort of surprising myself, and that's when | thought, "Maybe | could be a political
officer, who knows?" | really did not know what | would end up doing, it was all so new.

Q: Did you find there was the usual phenomenon when young males get together sort of like a
bunch of youngsters showing each other I'm smarter than you or | know this or that. That must
have been going on.

HUHTALA: It was very strange to me. There was a lot of that. There were so many times that
someone would raise his hand to ask a question of the speaker, but first have to speak himself
for five minutes about what he already knew. One of them had had a brief internship or
something in London and he became famous among us for starting out every intervention with,
"Well when | was in London we did such and such." We were all behind his back saying, "Oh
here comes Mr. when | was in London." | don't think any of the women played that game. |
certainly did not.

Q: Did you find yourself sort of, the phenomena | mentioned before that where the guys took
over all the questioning and sort of the women were expected to keep quiet and left behind or
not?



HUHTALA: | asked questions when | needed to but most of the time | was taking in all of this
completely new information. | didn't have time to formulate questions. A lot of the guys who were
asking the brilliant questions had been in government before or had worked in foreign affairs
already or had some basis on which to do it. Also a lot of them had advanced degrees. At that
point | only had my bachelor's. So | was sort of observing and taking a lot of notes and trying to
integrate it into my own head. It's not that | couldn't ask a question if | wanted to.

Q: This Is a pretty strange society.

HUHTALA: It's all very, very different.

Q: When you went what was the contract you and your husband had about what was he going
to do, or was there a contract?

HUHTALA: He remembers that we agreed that | was going to go into the Service for one year
and then we would re-evaluate. | remember it as we'd do one tour and then re-evaluate. | had no
kind of commitment to this as a whole career, not at all. | wanted to get out, get some
experience, get my feet wet and then see where | would go from there.

Q: Did you have any feel for, you'd been to the foreign climate of Arizona. Did you ever get down
to Mexico at all?

HUHTALA: We visited a border town (Tecate) for a few hours once.

Q: Did you have any feel for, | mean obviously you spoke French; did you have any feel where
you wanted, what were you asking for?

HUHTALA: | asked for Paris. Paris was the only place in the world | wanted to serve at that
time because | already spoke French. Also my husband back in Thunderbird was studying
international management with a focus on Western Europe and he was studying French. |
presented all of those arguments to the counselors and by golly, | got Paris. | got to go to the
only place in the world | thought | wanted to go.

Q: So you went to Paris in, you were in Paris from when to when?

HUHTALA: April 1973 till June 1975.



Q: What was your job?

HUHTALA: | was in the consular section. What that meant initially was the NIV visa line. Back
In those days French citizens had to get visas like everybody else. We had a very crowded
waliting room, we stood behind a counter, but there was no glass window. The applicants would
be smoking their Gaulois cigarettes and blowing smoke in our faces and it was very trying to
interview them under these situations. After about 11 months on the visa line | was really
burning out. It was very stressful work. | noticed other young officers were being allowed to
transfer into the other section of the consulate, to issue passports and perform American
citizens' services. So | made a bit of a stink and asked for a transfer, which | got. | took over the
portfolio of the "deaths and estates" officer for a whole year.

Q: Who was the Consul General then?

HUHTALA: Bill Connett, did you know him?

Q: | know the name. Who was the ambassador at the time?

HUHTALA: The ambassador was Mr. Irwin.

Q: You must have found that this was a huge establishment.

HUHTALA: To a certain degree, | felt lost. For one thing the visa section was physically
separated from the embassy. It was over in the old Talleyrand building, a few blocks from the
main Chancery, so | didn't really feel that | was part of the Mission. If | wanted to read the
political reporting being sent out from the Embassy | could walk over to the Chancery on Avenue
Gabriel and look at it (which | did a few times), but we visa officers weren't integrated into the
main operations. The DCM, Galen Stone, a nice man, tried to mentor the junior officers but |
think | met with him maybe twice in my whole tour. There were quite a few junior officers there so
every six months my turn would come up to go sit in and observe the Country Team meeting. It
was not enough to get a real sense of what U.S. objectives were in France or what was really
going on. | felt that nobody outside of my immediate chain of command in the consular section
had any real interest in me, knew who | was or what | as doing.

Q: This of course is always the trap of some places like Paris where people think, people at all
levels, they get there and it's very easy to get lost because people are busy.



HUHTALA: | think the Service does a much better job now of mentoring our junior officers.
Many years later, | was the DCM in a very large embassy and none of our JO's felt like that.
When | was a junior officer, though, our leadership didn't put very much emphasis on mentoring
us.

Q: What happened, where were you living?

HUHTALA: Oh that was fun. We were living in the Seventh Arrondissement, near the Eiffel
Tower.

Q: You're saying we, now?

HUHTALA: My husband joined me that summer, a few months after | got there. He had just
finished grad school. | had found us an apartment on Avenue Bosquet. It was lovely. It was fun
to be living in Paris and using French all day long. | enjoyed it. Gradually it dawned on me how
nostile most of the Frenchmen were, especially the Parisians were very anti-American at that
period. When we went out of the capital and traveled around the countryside people were much
nicer. Paris itself was kind of tough. | rode the metro everyday.

Q: Kind of like New York?

HUHTALA: Yeah, kind of. | took the metro and | went to see French movies and walked
around the city. All of that was a lot of fun.

Q: Did your husband find a job?



HUHTALA: No, poor guy. Britain had just come into the Common Market, as they called it. All
of a sudden being a native speaker of English no longer counted as a skill that would get you a
work permit. You had to have skills that nobody in the entire Common Market had, so he couldn't
get a work permit like we had been hoping that he could. In fact we had a very interesting run-in
with the French government. When Eino arrived the Embassy sent in a diplomatic note
requesting a consular ID card for him as a spouse; there came back a diplomatic note from the
French saying that they did not issue these ID cards to the "husbands of female agents" unless
such husband was either disabled or over the age of 65. The Embassy was great, very
supportive of me. They drafted a note in response that said, "The U.S. Government considers
Mr. Huhtala a dependent with the same status as all of the other dependents of our officers. We
Issued him a diplomatic passport and his travel here was paid for by the Department of State.
Therefore we think that you should treat him like you treat all of the other staff." There was
always a delay of around two months between all of these notes. Eventually we received a note
In response that said, "The French government would like to know what Mr. Huhtala plans to do
while he is living in France." So we sent back a response that said, "He plans to study the
French language.” He had in fact started at Alliance Frani;,2aise while waiting for this issue to
be resolved. That did the trick; he was granted his Carte de Si; 2jour soon afterward.

Q: Well he can't be all wrong.

HUHTALA: The Embassy had never had a situation like that before. Eino was the first.

Q: As you say they had just allowed married women to come back in the business.
HUHTALA: In fact before that when we were still in Washington he took the Foreign Service
Wives' Course at FS| and they had to change the name to the Spouses' Course.
Q: Was there much, in the consular section, was there much collegial of the young officers?
HUHTALA: Yeah there was. We'd all go out to dinner together and entertain each other in our

homes. That was nice.

Q: Often this is another aspect of Foreign Service where later you look back on this and you've
made some very good friends there because you're all together in this thing and you don't have
to worry about the people on the top because they don't know you exist.

HUHTALA: Yes, exactly.



Q: Did you get any feel for what was going on in France at the time? This is about four years,
three years after the '68 business.

HUHTALA: Right. | knew that Charles De Gaulle's successor, President Georges Pompidou,
passed away about a year after | arrived and Valery Giscard d'Estaing was elected President. |
had a vague, general understanding of what was going on politically there. But not in any real
depth.

Q: How about the Paris Peace talks, were they going on then?

HUHTALA: No, they were in '72. | got there in April 1973.

Q: Oh yeah. So Vietham was more or less by this time sort of over.

HUHTALA: | was, however, in Paris in April 1975 when Cambodia and then South Vietham
fell to the communists. I'll never forget, | was in the American citizen services office and in came
a young Cambodian couple. They were studying in Paris and they had left their baby with
Grandma back in Phnom Penh; they were scared to death and beside themselves. Was there
anything we could do? and there was nothing we could do. | thought that was so sad. Then, |
remember there was the orphan airlift out of South Vietham and one plane crashed. | remember
all of this terrible news coming in while we were in Paris.

Q: Would you talk a bit about the death and estates job. I'm a consular officer by profession.
Can you tell us any experiences?

HUHTALA: Oh gosh, how much time do you have?

Q: I think it is interesting to get some of these stories of early experiences.

HUHTALA: It was really interesting. First of all there was a backlog because the previous one
or two incumbents hadn't really done all the paperwork so there were still personal effects of
deceased Americans waiting to be inventoried. They had a little vault in the basement of the
embassy full of dead peoples' underwear and that kind of thing and that all needed to be done.
Then the week | moved over from the visa section there was a major air crash, a big DC-10,
Turkish Airlines, crashed into the forest north of Paris.



Q: Oh yeah, | remember that, a door came out.

HUHTALA: A cargo door. We lost about 25 Americans there, including several entire families,
very sad. In June 1974 they had a memorial service for all the victims, many of whom were in an
unmarked grave. The airlines brought the family members over from the United States so | had
to take care of them. | escorted them all - | think there must have about 10 or 12 of theon a drive
up to the place in the forest where the plane had crashed. | had not yet seen it so | wasn't yet
prepared for it. It still looked really raw. There were still big gashes in the ground and a tree limb
sheared off and pieces of clothing still hanging from the trees; no one should have asked
relatives to look at that. That was very unnerving. Then | had to take them to a shed where there
was a huge table with all of the unclaimed personal effects laid out. (Now we had already
returned to the families the effects that we could clearly tell belonged to their family members.)
These were piles of watches and jewelry and things like that and we were supposed to ask
these families to look through all of these things and see if they could find anything that
belonged to their family members. That was very hard for them. | was 25 years old and two
months pregnant (but it wasn't showing yet). | said, "Let's go get some coffee." | was just feeling
my way through this. We went to a cafi;, 2 and we ordered coffee. They pulled out pictures of the
family members that they'd lost, and | thought this is going to be hard, but in fact it was really
good. It was very healing for them to show me all the pictures of the people who had died and
tell me what their names were and what they were like and tell me some stories. | understand
now what was going on but at the time this was new to me too. | just sort of instinctively, | think,
did the right thing.

Q: Did you have any sort of contact with dead bodies that you had to take care of and all that?

HUHTALA: My two "best friends" were the two French undertakers that serviced Americans.
They were hilarious. One of them had been in the business for many, many years. He had a
professionally glum face. He always dressed in black three piece suits, and he would tell me all
these gory stories, for example, about an American who had been murdered and how they took
a chain saw to cut the head off and how hard it is to saw through the head. My God, my cocktall
chatter during that tour was really gross. People would move away from me in a cocktalil party!

The other undertaker was a former cement manufacturing who got bored in mid-life and sold
his company and bought a funeral home. For him this was all an exciting new lark. He took me
to his place of business so | could see his caskets. In the window they had the lozenge-shaped
ones like in Dracula movies. That's what they were using in Paris in those days. In the
basement he had something special to show me. There had been an exchange of some sort and
nis company had received an American casket, a big bronze rectangular thing with a hydraulic
Ift so that the head of the deceased could be raised. He just thought that was the funniest thing
ne had ever seen.




| never had to handle a body myself during that tour. | did later on but not then. What | would
have would be the bereaved, the freshly bereaved coming in to see me. One Monday morning |
came Iin to work and there was a lovely middle-aged woman whose teenage son had died over
the weekend. He had cancer and was in remission and they were visiting Paris to cheer him up,
and just like that, he passed away. What do you say to somebody in that situation? | guess
that's what | was learning.

There was another time when a woman in her 50s came in. She had been visiting Paris with
her fiancig, 2 who was also of that age, and he wanted to impress her, so he climbed up the
Eiffel Tower. He didn't take the elevator, he climbed up all the stairs and they enjoyed the Eiffel
Tower and then they went back down, on a summer day, then they went to the hotel and he was
taking a shower and his heart just gave out and he died in the shower. Not only was she very,
very sad to lose him, they were not yet married so she was not the next of kin. | had to ask her to
give me his son's coordinates so | could | contact him. | had to get instructions from his son
about what to do with the body and all of that. She took that with a great deal of dignity but |
could see that it was distressing. It was very hard for us both.

Q: | have to say as a consular office r | found on these things this is where you might almost
accuse me of sexism | guess, but women consular officers are usually better at this than males.
Guys really can't handle this very well, myself included.

HUHTALA: Because | was doing that for my primary job for a whole year | got pretty good at it.
| learned how. At first it was very difficult for me too. As a culture we Americans avoid death at
all costs.

Q: It's one of these things and one doesn't think when they think about diplomacy.

HUHTALA: Oh yeah, you don't think about that. You know what | found in the files there? (|

told you they were a little bit backed up!) Jim Morrison's death certificate.
Q: He was the Doors?
HUHTALA: The Doors, oh yeah, he was one of my favorite musicians. He died in Paris In

1971 and so in '74 | found his Report of Death of an American citizen in the files. | thought that
was fun.

Q: He's buried In



HUHTALA: Pi;zre Lachaise Cemetery in Paris.

Q: That's what | thought.

HUHTALA: It was interesting. | also did some passport work, working as a back-up, and |
managed the federal benefits program.

Q: Was there any system covering development of various things within the Foreign Service
establishment. Was there anything equivalent to family liaison officers or something, | mean
something within the embassy to find a job for your husband?

HUHTALA: No. That came a few years later. That did not exist yet. He was sort of at loose
ends. He eventually found a job teaching English on a contract basis to French students. It
wasn't ideal but he made some friends through that. There was a lot of stress on us.

Q: What about the contract you had, one year or one tour?

HUHTALA: Well a lot happened before we got to that point. | got pregnant, deliberately. | got
pregnant in early '74. We'd been married almost three years, it was time, right? But you would
have thought that there had been a tsunami or something when | told my boss. Actually | was
chatting with Bill Connett's secretary in French and telling her the news. He came in and he
overheard. He said " Tu blagues! (You're kidding!)." No kidding, | was indeed pregnant. It turns
out the embassy in Paris had never had a pregnant vice counsel except one, some years before,
when one of the single women got in trouble with a French guy and had to marry him, and they
kept her on despite the ban on married officers. But in general the experience had always been,
vice consuls are men and men don't get pregnant. So my condition caused a bit of an uproar. |
was surprised, because no one seemed to have thought of the obvious fact that married women
would be starting their families on the job.

Q: Well you couldn't get up to the counter as easily.



HUHTALA: Now, now. | worked though most of the pregnancy. | was doing fine. | transferred
over from visas to death and estates, and | was fine. Then at about seven months | went on a
Thursday night for my check-up and the doctor found that | was starting to dilate and needed
immediate bed rest. "Don't get up until | tell you," said the doctor. But | said, "Tomorrow is
Friday, can't | go and clean out my desk and arrange for an orderly back-up?" No. Well as fate
would have it, my boss at that time, the head of the ACS Section was a woman who had been
forced to choose between marriage and the Foreign Service and she chose the Foreign Service.
Although she tried to be understanding, my sudden absence was difficult for her.

Q: That was the generation that never, it was difficult for them to see the next generation.

HUHTALA: It was. I'm sure she thought | was a smarty pants and | thought | had everything. |
was in bed for around three weeks until | was allowed to come back to work. | went into labor a
week after that. Then | had my six weeks of maternity leave. So | was away for a long time.
When it came time for my efficiency report she put something in about how | had done a good
job but | did create a burden in the section by being gone for a long period of time. Then she
asked me to state in my statement that | had no problem with her saying that. That shows you
how confused and uncertain we all were. | decided to be forthright about it and in my statement |
said, "Yes, | was away on maternity leave. | had a daughter." That was the end of that.

Q: You didn't name your daughter visa or something like that?

HUHTALA: No, her name was Karen Rose.

Q: Well what did this do to your plans?

HUHTALA: All of a sudden now the dynamic was different. | had a steady job, we had a baby
to support, and Eino didn't know what he wanted to do. Without actually discussing it, we
pursued a second assignment. In fact | was in the hospital with the new baby by my side when
Eino brought me the mail and in it was a letter from my career counselor. This was before the
open assignments system; you just sort of indicated preferences. | had indicated | would be
interested in going to Finland, Canada or the Far East. (I thought number three would be a
throw-away!) So the letter says, dear Marie, Finland and Canada don't look very good but the
Far East looks promising. At that time it was November 1974, Embassy Saigon was still open,
and | was a French speaker; | looked at my little tiny baby and thought, oh no. What am | going
to do? As soon as | could | got in touch with them again and asked which of the half-dozen
entry-level consular jobs open in Asia included language training. Only one did and that was
Chiang Mai, Thailand, and that's the one that | took. That changed my life.



Q: So your off, you took time?

HUHTALA: We returned to Washington for a year of Thai language training prior to my next
assignment.

Q: This was in all of '75 more or less?

HUHTALA: The training started in August of '/75.

Q: Through 767

HUHTALA: Yes; it was scheduled to go through June 1976, but | was called to post early due
to service needs.

Q: How did you find Thailand?

HUHTALA: Well Thai was my first non-European language, and | was fascinated by it. | loved
it. My husband took it also. He worked nights so that he could take Thai during the day. We were
both studying Thai and it was exotic, it was fun, it was very different. | made very rapid
progress. In April the embassy in Bangkok said they needed me in Chiang Mai at once because
my predecessor has already left. So they tested me and gave me a 3-3. (I don't know if it was a
real 3-3 or not, the standards were probably different back then, but | was more than ready to go
and start using Thai on the job.) So they sent me out to post. At that time, in the 1970s, northern
Thailand was not a place where you could speak English anyway. So we were moving into a
very Thai environment and soon my language got really good.

Q: Who did you replace there?

HUHTALA: Her name was Linda Irick, but she had married a local Peace Corps volunteer so
her name was Linda Stillman at that point.
Q: So you served in Chiang Mai from when to when?

HUHTALA: '76 to '79. | extended.



Q: Let's talk about when you got there in '76 we just pulled out, we were pulling | guess Air Force
and all sorts of things were happening then. What was the situation in Chiang Mai when you got
there?

HUHTALA: The Thai had begun to feel very exposed when Vietham and Cambodia fell
because Thailand had been a major base for U.S. forces during the war. A lot of U.S. troops
visited there for R &amp; R, and also we had Air Force bases there. For years we were bombing
Vietnam out of Thailand. The Thais asked us to leave completely, to close down all of our bases
and remove all of our forces. By the time | got there in April of '76 that process was almost
completed. There was an Army base up in northern Thailand in Lampang, near Chiang Mai, that
was still in the final stages of closing down. So one of my first duties was to deal with the sort of
consequences of that. There were young women who came in and said the servicemen had
fathered their children, and now they didn't know where they were, that kind of thing. The human
side of it was still playing out. Northern Thailand at that time also had an active communist
insurgency, supported by China. It was not safe to travel in the hills alone. There was a lot of
banditry, there was a thriving drug business and there were refugees coming out of the hill tribe
areas who were settled into formal refugee camps. One of the things | had to do was go and
visit those refugee camps periodically, kind of monitor conditions there.

Q: What was our post there?

HUHTALA: We had a Consul.

Q: Who was that?

HUHTALA: His name was Maurice (Mack) Tanner. | was the vice consul and we had about 10
or 13 other people who worked for other U.S. agencies.

Q: This is Thailand. The CIA (Central Intelligence Agency) was running the war. They had
troops in Laos.

HUHTALA: That had ended by then.

Q: But there had been.



HUHTALA: By the time | got there the CIA post was very focused on the drug situation,
primarily heroin coming out of Burma. We also had a DEA (Drug Enforcement Agency) office.
There were three or four officers plus a secretary. We also had somebody from the Department
of Agriculture doing research on alternative crops that could replace opium. We had a USIS
branch post, including a library.

Q: Oh boy. Now what were relations like with the Thais would you say or that you saw?

HUHTALA: At that time | couldn't have told you what the government-to-government relations
really were like, but | can tell you how things were in the North. We had very good cooperation
with the Thal authorities. Our major partners were the Thai Border Patrol Police, which the DEA
and CIA station worked closely with, and of course the regular provincial officialthe governor, the
police, etc. Thais are wonderful, warm and friendly people. They're a lot like Americans Iin that
regard. They don't stand on formality like the French. And they enjoy partying! In a lot of ways
it's easy for Americans and Thais to work together, and | appreciated that a lot.

One of the first things | did was go to a party the Consulate had organized with the Border
Patrol Police. This is how | began to work out what my approach was going to be as a woman. |
walked into the party and all of the men who were going to be my contacts, people that | need to
meet and work with, were standing over at the bar having drinks. All of their wives were sitting in
another part of the restaurant at a table, having orange soda. What | did was, | went over to the
wives first and met them all. "Oh sit down," they said, "have some orange soda." "No, no that's
okay." | did not sit down. | talked with them all for about five minutes, then | went over to the bar,
got a drink and started talking with the men. What | was doing was not something that a woman
would ever do in their society, but | began to realize that they were seeing me basically as a
space alien. | was an American official who happened to be a woman so | could get by with
non-typical behavior.

Q: | think this has become sort of the norm everywhere that people, you're in a different category
SO you're not upsetting.

HUHTALA: | had to figure that out for myself because | had no mentors at that time. | thought
it was important to first reach out to the women and not let them imagine that | was after their
husbands or something. Parenthetically, | must tell you that the officials | had to deal with in
Paris, the police and others, were horribly sexist. As a young woman, they just treated me like
dirt. It was really hard to be taken seriously there. But I've never had that problem in the Far
East, starting in Chiang Mai; it's just never been a problem.

Q: What were your main duties as vice consul?



HUHTALA: This was really fun because we did not issue visas there, we did American
services work. We did visa referral letters for our contacts to go down to Bangkok and get their
visas. | did what other consular work needed to be done. | also did political reporting, economic
reporting and set up a small commercial library; | also did all the administrative work, which was
complicated because the folks who worked for other agencies thought it would help their "cover"
to funnel all their work through me. They had more generous allowances for their housing, for
their furnishing and that kind of thing so it was a little bit tricky to handle that. But | loved the
variety of the work.

| did a lot of travel around the consular district to visit the refugee camps or to go with the
Consul and official visitors to look at crop replacement efforts. The consulate had an airplane on
contract. Pilates Porter, almost like a glider. | signed the rental contract for every month but it
really belonged to the CIA Station; they encouraged the Consul and me to use it for our official
travel t0o, to enhance cover. So we could get into our very own airplane and fly to wherever we
needed to go, especially when we had visitors from Washington who were interested in the
heroin problem, because there were a lot of refineries in Burma just on the other side of the
border there. We'd get up in that airplane and over fly the border and they could look down, they
could see the little buildings where the heroin was being refined and they could see the people
firing at us, only their little rifles wouldn't reach us. It was kind of wild stuff.

Q: Who was sort of the province, was it several provinces or a province?

HUHTALA: Our consular district included the whole North. | forget how many provinces,
maybe 10.
Q: Was there a general sort of in charge of the area?

HUHTALA: There was a regional military command at Phitsanulok. | traveled there too and oh
boy, I'll tell you, | did this with the Consul and we had some of the military attaches up from
Bangkok. | remember one time we were sitting around with these Thai military having our local

whiskey, our Mekhong, with soda (at least | put soda in it!) and for snacks we had
thousand-year eggs. Have you ever seen those things?

Q: No.



HUHTALA: They are regular eggs that are buried in ash for six months and then they open
them up and serve them. By this time the egg whites are brown and glassy, kind of transparent,
and the yolks are green and runny. Of course it stank to high heaven and | was thinking, how
am | going to eat this! The Thai officers were really pushing it on me, try this. | told myself, all
right, remember French pi¢ 2ti; V2, remember the brown gelatin that would come with the
pi¢,Vati; V2, all right that's what you're going to pretend these are; and of course the green runny
yolk is going to be Camembert cheese to you, and just do it. So | did it.

One time | remember we were visiting a hillside in that military region, an area on the border
with Laos that was not pacified yet. As | said, there was still an insurgency going on, with active
fighting. The Thai government had adopted a very smart strategy of building roads into these
areas and building housing developments so that the people who lived there could farm and
then get their products out to market; the idea was that this would bring economic prosperity,
and in time t did work. They were starting it at that point in the late '70s and we were up there
visiting it. It was just me and one of my local employees the Consul wasn't there. The Thais
were showing me the housing and all of a sudden we heard these thuds in the background,
there was fighting on the next hill. The look of alarm on the colonel's face said it all - "Get this
American woman diplomat to safety, if we lose her we are going to be in big trouble" and so
they hustled me out of there.

Q: Well then did you find that, were things that you were aware of going on across the border
into Burma or into Laos? Were there all sorts of operations going on?

HUHTALA: | don't believe there were American operations going on. There was a lot of opium
and heroin coming down out of Burma into northern Thailand, on donkeys essentially. In the
same backpacks were jade, a lot of beautiful jade coming out of Burma. One of my husband's
many avocations while we were in Chiang Mai was doing lapidary work, and he often visited the
local jade dealers who had this Burmese jade; he learned how to discuss the jade business in
their southern Chinese dialect. Our DEA office approached Eino and said, "Gee, you've got
great contacts, would you work with us?" He absolutely refused because he didn't want to have
any Kind of conflict of interest. He wanted to keep doing jade with them. He was not interested in
the narcotics at all. H wanted to keep that clean.

Q: Did you get involved in the missing in action type of thing?

HUHTALA: Later in my career | got deeply into it but at that time it was not an issue.

Q: You weren't having peddlers coming out of Laos with bones and made up dog tags and that
sort of thing?



HUHTALA: No, that happened later. This was the 1970s still. The only thing coming out of
Laos at the time were refugees.

Q: What was happening with the refugees?

HUHTALA: They were in camps. Camps that were organized along the lines of the society
they had had in the past. People who had been hillside dwellers in Laos were in camps situated
on hillsides. We once visited our friends it the Consulate in Udorn, in Northeastern Thailand,
and visited that refugee camp too. That had an area where the lowland Lao were situated in the
low part of the camp and the hillside people were up the hill. The hill tribe people were doing the
most beautiful handicrafts, wonderful embroidery. This was just about to take off as a hot item
for tourists and everything, and we were picking it up dirt cheap.

Q: Were you getting involved with the DEA or not? Did they sort of do their thing and you did
your thing?

HUHTALA: The Consul and | very deliberately had a separation of duties on that. He was the
narcotics officer for the post and he had a formal liaison with DEA and did the policy things. |
was the consular officer, who looked after Americans in trouble. That way when Americans got
arrested for trafficking dope of any kind they had me as their advocate, and they wouldn't see
me also working with the narcotics officers who put them away.

Q: This is a problem | use to run across. | remember | was in Greece and they were trying to
make me into both the consular general and the narcotics liaison. | said | can't do it. One guy |
think left, the rest of the other guys saying I'll try to get you out if | can.

HUHTALA: It was fortunate that there were two State Department officers there to do that
work.

Q: Did you have, when we pulled out people out most of them obviously were men at that time In
the military and the Thal women were the most beautiful women in the world. | would think an
awful lot of guys would just sort of disappear in the bush with the ladies.

HUHTALA: We had retirees actually. We had a small coterie of retired military guys who were
with their Thai sweeties and living very well on their pensions.



Q: So they weren't a particular problem were they?

HUHTALA: Well, a couple of them were real serious alcoholics and this was really sad to
watch. But they mostly kept to themselves and they were okay. We had one of them for awhile
running our little branch of the commissary up there. He did fine.

Q: How about your relations with the Embassy?

HUHTALA: It varied. One good thing about being up there was that there was a non-pro
courier run every week or two. It was mostly stuff for the Station and this was a way to get down
to the Embassy for free if you just carried the pouch. For awhile, when it was my turn, the pouch
was really light. It was just a bag of papers, nothing to it. The other weeks it would be very big
and bulky and heavy. Gradually | figured out the Station thought that a woman couldn't be
entrusted with all of their stuff. When we realized what was going on, my boss, the Consul, who
was a pretty strong supporter of women's rights in his own way, had a talk with them and said,
"Look, you have to let Marie do it like everybody else." | was bigger and stronger than some of
the men they had working in that section. Mack said, if this guy can guard the pouch so can
Marie. So they readjusted it. This gave me a chance to get down to Bangkok about once every
six to eight weeks. | would go to the admin section, follow up on all the different aspects of
admin, operations, consular section, check in with political. That's when we had the first CLO.

Q: CLO is?

HUHTALA: Community Liaison Officer. The first one started while | was doing my Chiang Mai
tour.

Q: Who was the ambassador?

HUHTALA: Charlie Whitehouse and then Mort Abramowitz, two ambassadors.

Q: Where you involved in political reporting?

HUHTALA: Yes.

Q: What was happening? Were you seeing, were the northern provinces, was there a separatist
movement or how did the writ of Bangkok run?



HUHTALA: Before | got to Thailand in the earlier part of the 1970s there had been some
serious student uprisings. A big one took place in early 1976, before | got up there. Some of the
intelligentsia, particularly students, had fled Bangkok and gone into the north to join the
communist insurgency. Beyond that, this was a time of great instability in Thailand. In Bangkok
there were military coups almost every year. During the three years that | was there they had
coups two years in a row, always in October when the military promotion list came out. The third
year there was an election, though the country was not yet a very good democracy; it was
struggling in that way. These events didn't seem to have a direct impact on Chiang Mai or on the
North, which was dealing with its own issues. Like | said, there was banditry, the narcotics trade
and occasional insurgent attacks. The question of who was in and who was out in Bangkok
didn't seem to make a lot of difference for us. The King had a winter palace up there in Chiang
Mai. While he was in residence, every time he arrived or departed the whole diplomatic corps, all
five of us, had to go out and stand on the tarmac to welcome him. While he was there various
prime ministers and heads of government would come through in order to call on the King. That
kind of brought us more into the greater world, and it was kind of interesting.

Q: This communist insurgency, they had these rather peculiar things going on in Burma at one
time, red flag, white flag, black flag or something. What form of communism was going on in the
upper regions?

HUHTALA: The Chinese government was actively supporting communist movements all
through Southeast Asia up until the late '80s. You had the Burmese Communist Party in Burma,
you had what we called the CT's, or communist terrorists, in Thailand, there was a China-based
communist insurgency in Malaysia and also one in Indonesia. The whole region was sort of
turbulent because China was bankrolling these efforts. There were different manifestations in
each country but it was always a low-level insurgency, so an official who was out on his own on
a country road would risk being ambushed and killed, that kind of thing.

Q: While you were there was this a period when the Viethamese were having a nasty little war
with there great Chinese allies?



HUHTALA: That happened, if | remember correctly, in January of 1979; | remember
Ambassador Abramowitz was visiting Chiang Mali at the time. We were with him when he got a
call from Bangkok because the Viethamese had just invaded Cambodia. | remember he wrapped
up his visit and hurried back to Bangkok. There was a great deal of fear in Thailand at the time
that Vietham was going to overrun them. When Vietnam started moving west they were very,
very worried in Thailand. They had asked American forces to leave in 1975, but in 1979, after
that war, they invited us back in. We had our first big ship visit down in Pattaya that year; |
remember banner headlines in the newspaper, "The Americans are back, and bar girls are
descending from all over the country." The Thais never again allowed us to establish the kind of
bases we had during the Vietnam war, but still 1979 was a turning point in terms of the bilateral
military relationship.

Q: Was there any effort, you had these bases, were they just of overgrown or did they keep them
going just in case we wanted to move back in?

HUHTALA: They were all turned back over to the Thai. We didn't keep them although there
was a huge installation in Udorn Thani that was still there. | believe it is still there to this day.
We have leased back part of it for VOA broadcasting. The airfield at Utapao belongs to the Thali
but we are allowed to use it as much as we want. For instance, the U.S. tsunami relief effort last
year was based out of Utapao.

Q: Did you get much in the way of visa work or was that all taken care of in Bangkok?

HUHTALA: | had some good contacts in the North, and when they needed a visa we would
write referral letter to the consular section in Bangkok. | remember one time | was furious
because the wife of the mayor, a member of one of the landed families, a very respectable lady
and a solid visa case, came in; | gave her a letter and she went down to Bangkok but the vice
consul there didn't issue the visa. | was so irritated. | felt at that time that the consular
personnel, certainly in Bangkok, were just horrible, on little power trips and very bureaucratic,
with no soul to them at all. That's when | began thinking very seriously that | had to either get
out of consular work or get out of the Foreign Service. | couldn't stand it. See, my horizons had
been broadened a lot by doing all these other kinds of Foreign Service work in Chiang Mai. In
Paris | had only done consular work but now | was beginning to see the bigger picture. | just
found them to be very insensitive down there.

Q: Did you get much supervision or advice or anything from the economic and political sections
in Bangkok to what you were doing or your Consul?



HUHTALA: | got a lot of mentoring from the Consul, who had worked in the political section in
Bangkok and who had also been Consul in Songkhla. He was a real Thai hand. | got a lot of
training from him. That's when | wrote my first political cables and kind of learned the ropes. |
didn't get too much help from the Embassy, although occasionally officers would come up and
we compared notes, that kind of thing.

Q: I assume you had help to take care of you daughter?
HUHTALA: Yes, and | had my son then too. Our second child, Jorma David, was born in

Thailand. Both our children grew up speaking Thai as their first language. We had live-in help,
which was great. It was one of the reasons | extended.

Q: So you were there three years? Did you feel at all the reach of the drug culture? I'm talking
about the corruption and all that?

HUHTALA: Yeah, there was corruption all around us and we certainly saw that. As | said |
had a fairly heavy consular workload concerning people who were into drugs. We had a couple

of overdoses and that kind of thing.

Q; Were we getting the international or college kids getting off on their year abroad and back
packing around there?

HUHTALA: We had some of the world travelers. The Australians had quite a few more
because Thailand is sort of in their backyard. It's hard for Americans to get as far away as
Thailand but we had some.

Q: What other consulates were there?

HUHTALA: The British, the Indians, | think that was it at the time.

Q: Australia none?

HUHTALA: No. The British handled Australians.

Q: What were the Indians doing there?



HUHTALA: This is interesting. There was an Indian community there who had been there for
maybe 50 years. They were involved primarily in the cloth trades. They felt discriminated
against and they wanted a consul to defend their interests, so they petitioned the government in
New Delhi, saying, "If you send us a consul we will take care of him and support him." And that
they did. They paid for his housing and all his expenses and that's how they got their consul. It
was cool. Even though there were all these Indians in town, there were no Indian restaurants.
Indian National Day was the day to go to the Indian Consulate and eat all this wonderful food
cooked by the families of Indians who lived there.

Q: Social life in the towns, was there much?

HUHTALA: Yeah, there was a lot for us because we spoke Thai, and we had Thai friends. We
also had a lot of American friends, including Americans who were married to Thais. There was
also a large missionary community there. They kind of ran the school and certain aspects of the
social life like the Christmas bazaars and that kind of thing. They were far too sanctimonious for
my taste. We didn't socialize too much with them.

Q: What about Thal students who went to the United States? Was there a considerable, a lot of
Thai students | guess?

HUHTALA: Well there are more now than there were then, but there were some. There was a
university there, Chiang Mai University. At the time it was about 10 or 15 years old. They had
exchanges with U.S. institutions; for instance, St. Olaf's College sent students over for part of a
semester. Because it was a university town there was a lot of cool stuff going on in the arts and
that sort of thing.

Q: Had the information age reached in there? Later the technical age of computers and that sort
of thing, | think the Thalis tend to concentrate on developing this, training people. Was that
happening while you were there?

HUHTALA: No, no, not at all in the "70s. It was way in the future. | saw my very first video tape

then; the USIS office had them. | had never seen such a thing before. But no one else in the
community had access to this technology.

Q: I know, | remember watching with awe at that sort of thing.



HUHTALA: My husband taught at the local international school. We had an international
school that went through the eighth grade. He taught science and he also took over the
woodshop. The kids were tired of making wooden salt shakers and plagues so he brought in
jade and taught them how to make jade pendants for their mothers and that kind of thing. That
was wildly popular. (He had learned basic lapidary skills at the YMCA in Chiang Mai.) He did
that for two years and then he got tired of it and decided not to teach for the third year. At that
point the Viethamese boat refugees were pouring out of Vietham, this was 1978-79. So he went
down on a part-time, intermittent (PIT) job to help out with our Consulate in Songkhla, dealing
with those Vietnamese refugees. He did that for about three months.

Q: How did you find the relationship between, well the consulate and maybe the embassy too,
but with the NGQO's because this is the beginning of a real change.

HUHTALA: What we had then were lots of Christian missionaries. Some were old and
established and others, less so. For example, three congregations in Alabama would get
together to support one missionary individual who would come out and teach the heathens. The
missionaries were working largely with the hill tribes. They were doing some interesting work like
giving them a written language for the very first time. Giving them a Bible in the Lisu language,
for instance, so that they could have written traditions but also spread the faith. Some
missionary families had been there for many years, having been pushed out of Burma near the
end of the Second World War, or maybe earlier, | don't know. Others were relatively recent
arrivals. The Lutherans, | think it was the Lutherans, had been there for a hundred years. They
started a local college. There were a fair number of Christian Thais as a result.

Q: So there wasn't the tremendous establishment of NGOs designed to help refugees, teach
democracy all that sort of thing? That came somewhat later?

HUHTALA: That came somewhat later.
Q: This is probably a good place to stop maybe. We'll pick this up next time, you left Chiang Mai

iIn 1979, where did you go?

HUHTALA: Washington.

Q: Today is the 19th of October 2005. Marie, what did they do with you in Washington?

HUHTALA: | returned to Washington to be a line officer in the secretariat, S/S.



Q: That's considered to be very time consuming job but at the same time really very prestigious.
This is where sort of the younger officers are selected. People get into that usually end up going
somewhere. They get known to the powers that be. But here you are a mother with two small
kids.

HUHTALA: Yes, | brought back my Thai nanny because | knew the hours were going to be
long and | was told | would be doing a lot of travel so | brought back the nanny and set her all
up, legally | might add.

Q: You paid her social security.

HUHTALA: Absolutely. | started in at the Secretariat. It was a huge leap because | had spent
the first seven years of my career overseas; this was my first domestic assignment. | had to
earn the whole alphabet soup of the Department and the way it was organized. | had been
ooking forward very much to the travel but that year, as it turned out, there was almost no travel
by the Secretary of State.

Q: Who was the Secretary of State?

HUHTALA: Cyrus Vance at the beginning of the year there. If you recall it was in November of
1979 was when the U.S. Embassy was taken over by militants in Tehran. As that crisis dragged
on, President Carter pursued what was called a Rose Garden strategy in his campaign for
re-election. He stayed in Washington, did very little foreign travel, and Secretary Vance didn't
travel much either. | remember | went up to New York in September 1979 to help cover the
Secretary's meetings at the United Nations General Assembly, but that of course was not a
foreign trip. | also went with the Secretary's party to La Paz, Bolivia, | think it was in October, for
an OAS summit. That was interesting, my first big trip, what | thought would be the first of many.

Then in early November the hostages were taken and | didn't get another trip overseas until
the following spring. Cy Vance had resigned by then, in protest over the abortive military raid to
rescue the hostages in Iran. Edmund Muskie was the new Secretary of State and he went to
Europe for the annual NATO (North American Treaty Organization) meetings; | helped staff his
trip to Brussels and Vienna. At the very end of my year in the Secretariat, in probably June, |
went to Malaysia to advance the Secretary's attendance at the annual ASEAN Summit, and that
was the end of my year. So | spent most of that year sitting in a windowless cubicle going
through hundreds of cables every day and inspecting lots of documents that were on their way
up to the Secretary of State making sure they had the right clearances, that kind of thing. It was
very tedious work. It was not what | had been expecting.



Q: Did you get any feel for the Washington establishment, who did what to whom and?

HUHTALA: Well, | was beginning to. Naturally it was my first exposure to all of that. The way
they had it organized back then was that there were eight line officers and each one had a
portfolio of Bureaus that they were following and they were responsible for the documents and
the clearances coming up from those Bureaus; usually we each covered one geographical and
some functional bureaus. | was given the Latin American Bureau; it was called ARA at the time.
We were also parthered with another line officer and we backstopped each other. The one | was
partnered with had the Africa Bureau (AF), so | was kind of watching events in those two
continents. | remember some of the toughest cases we had were papers coming out of ARA that
had to get a clearance from the brand new Bureau of Human Rights, headed by Assistant
Secretary Patricia Darien. Many memos and policy recommendations were coming up to the
Secretariat without the proper clearances, so | had to "bounce" them and work with the different
Bureaus to get compromise language. | was really getting my first taste of Washington
bureaucratic politics.

Q: Pat Darien really exerted her powers through the clearance procedure?

HUHTALA: Absolutely. She was no slouch at manipulating that process. This was of course
In the years leading up to the "contra" problems in Latin America so there were things going on
in Central and South America that were pretty much at variance with the wishes of Ms. Darien
and the Human Rights Bureau. There was kind of a struggle going on there.

Q: Did you find yourself getting between bureaus, between say the ARA bureau and Human
Rights?

HUHTALA: By the nature of the job you had to do that. It was an interesting experience for me
to get involved at that level. At the end of the year (for it was only a 12-month assignment),
when it came time for my evaluation, the director of the Line said to me, "You know, Marie, when
you started | wasn't sure you were going to be very successful here because you don't have a
very confrontational style. | thought you were going to be too understated to make things work.
But actually, you did very well. You brokered a lot of compromises and things worked pretty
well." So | guess | demonstrated that there is more than one way to skin a cat.

Q: Did you get any feel for your fellow colleagues in the secretariat?

HUHTALA: Sure.



Q: What were they like?

HUHTALA: There were some future stars there. Bob Frazier, he was one of the line officers,
Gene Martin who went on to do China work, Mark Grossman was a staff assistant at the time
for NEA, Pat Kennedy was a staff assistant for M, and Paul (Jerry) Bremer was my reviewing
officer. He was the Deputy Executive Secretary of the department. Peter Tarnoff was the
Executive Secretary.

Q: Did you feel that this experience did as it has so many said, you came to the notice of people
who later on are movers and shakers, did they ask you your name?

HUHTALA: Yes, | think it served that function. Ray Seitz was the other Deputy Executive
Secretary. Ray Seitz and Jerry Bremer were obviously two future stars in that system. It served
the purpose of getting me known a little bit in the Department. However, | realized then that |
don't enjoy staff work, that | much prefer substantive analysis. Some people spend their entire
career s doing some sort of staff work.

Q: Actually we have a very successful career doing this. To me it would be a house of horror.

HUHTALA: | didn't enjoy it either. It was not my cup of tea. A few years later when | became a
desk officer and | was really able to immerse myself in the substance of a bilateral relationship |
was much happier. | don't think | ever again had an assignment of a purely staff nature.

Q: Did you get involved in any of the embassy takeover in Tehran, also the burning of our
embassy in Tehran and the Soviet invasion of Afghanistan? That was a big, it was November,
December of '79.



HUHTALA: It all happened that year. When the embassy was taken over, like many people in
our services, | knew somebody personally who was in there, Victor Thompson, the political
counselor who was also a Thai hand. | had gotten to know him when | was studying Thai before
| went out to Thailand. So we were all quite worried about Vic. If you recall he and th e Charge,
Bruce Laingen, had been at the foreign ministry delivering a demarche at the moment when the
embassy was taken. They were held at the ministry for a few months, where they were able to
keep a phone line open to the Ops Center and relay messages back to Washington. | remember
Vic relayed some of the information in Thal to circumvent Iranian eavesdroppers. When the
hostages were finally released our Thal instructor had a big party for Vic and we all turned out to
welcome him home. Then there was the invasion of Afghanistan. | remember that the U .S.
organized a boycott of the 1980 Moscow Olympics in response; it was coordinated out of the
Operations Center and | helped out a little bit on that effort as well. Then of course | remember
how shocked we all were when the aborted rescue attempt took place in spring of 1980 and
Cyrus Vance, for whom | had the utmost respect, resigned in protest. It's pretty rare in our
government when you have a senior official resigning in protest. | can't think of another example
off hand. So that impressed me very deeply.

Q: Did you develop any personal feelings towards Carter and his foreign policy ?

HUHTALA: | got to meet him once in the context of a big White House meeting. | thought that
the injection of human rights into the substance of foreign policy-making was new and perhaps
ill-advised. | could see where he was coming from but | could also see how that was upsetting a
lot of apple carts. Of course it has proved to be an enduring element of our foreign policy ever
since but at times it has been allowed to take priority over other national interests.

Q: | was in Korea at the time. Of course Korea had a different situation. We couldn't help but feel
we had a very nasty bunch of people 30-40 miles away from us over the 38th parallel and we felt
this was upsetting things.

HUHTALA: | would say that President Carter was fairly nai¢ 2ve about that too because you
can't just call on people to be good. At the same time | think it is very important for our country to
be in the lead among nations in promoting human rights. As long as we don't do it in hypocritical
ways - and we often have slid into hypocrisy when we do it. I'm thinking of our annual human
rights reports which are often a real exercise in preaching hypocrisy and rub every country the
wrong way, even allies like Canada and Britain. They get upset with our report, perhaps
because we don't turn that search light on practices in our own country. Other organizations do
that but we don't. | think there are right ways and wrong ways to make human rights an
important element of your diplomacy; in any event, the effort to do so was probably the major
contribution of the Carter administration.



Q: This took you '79 to '80. In 1980 where did you go?

HUHTALA: In the summer of 1980 | moved to the Africa Bureau. Remember that was one of
the two bureaus that I'd been working on. | moved to their regional office doing congressional
affairs, which was really interesting. You know we have the H Bureau which is the official
channel for the State Department's action on the Hill but most of the other bureaus, especially
the regional bureaus, have an officer who also follows congressional relations from their point of
view. | teamed up with the H person who did Africa, who was a very nice guy who showed me
the ropes and we did a lot of walking the halls of Congress. State Dept. officers cannot lobby
Congress, but we could certainly talk to staffers and inform them about the administration
policies. | got to accompany a big CODEL to Africa while | was in that job.

While | was in that job the 1980 elections took place and Ronald Regan defeated Jimmy
Carter. One place where there was a sharp about-face in foreign policy as a result was in our
relations with southern Africa, particularly South Africa. | was struck by how incredibly partisan
the Hill is. Everything that goes on there is discussed in terms of Republicans versus
Democrats and for every issue the question is will this or will this not help me in my next
election. On the House side they are constantly running for re-election because they have to go
up every two years. On the Senate side they get to step back a little bit and take a slightly longer
view but they still have the next election very much on their minds. Some of the staffers that |
had gotten to know while Carter was in office proceeded to tease me pretty harshly because |
was now arguing the Regan foreign policy. "What's wrong Marie, have you changed your mind?
Have you changed your fundamental beliefs about what we should be doing in South Africa?" |
tried to articulate the argument that I've carried all through my career, that fundamental U.S.
interests do not change from one administration to another. You see differences in emphasis
and differences in strategy but fundamentally we still stand for the same thing around the world.
That was the first time | had to make that argument, and it was to another part of our own
government!

Q: Did you get the feeling from your colleagues when the Regan administration came in, what
was this kind of engagement?

HUHTALA: Constructive engagement.
Q: Constructive engagement with South Africa due to the apartheid and all that. Were the sort of

African types that you were dealing with, was this a little hard for them to swallow or did they
like it?



HUHTALA: It was kind of a radical shift because the Carter Administration had made a big
deal about its opposition to apartheid in South Africa, using very moralistic terms. The assistant
secretary had been Dick Moose, a flamboyant character in his own right. | don't know if you ever
met him?

Q: Oh yeah.

HUHTALA: Very liberal guy. Now Chet Crocker came in under Reagan, a very conservative
man but | came to respect him very, very much because he was intellectually very rigorous and
he didn't play games; he was very serious and very engaged. History shows that he eventually
did achieve a wonderful transition in South Africa. The way they were approaching the issue in
1980 and 1981 was to say, the politics for this area don't work. We're not getting anywhere with
this government. The government of South Africa knows that it's in a horrible position but we're
not helping them find their way out of it. We're just condemning them and encircling them and all
of this. They're Boers, they've circled the wagons and they're going to fight to the death
according to their national character. So we're going to change the emphasis here, we're going
to try and engage with them and see if we can't move it forward a different way. Even during the
period of constructive engagement we were supporting something called the Sullivan Principles,
which had been worked out by an American pastor and laid out guide lines under which
American companies could morally invest in South Africa. Remember there was the
anti-investment campaign which was very, very big. When | took that CODEL to South Africa, for
iInstance, we visited a Ford Motor plant in South Africa where blacks were given equal
opportunities with whites, the only place that was happening in that region. They were trying to
pursue social justice and be a responsible company. | guess what I'm saying is | didn't, even
though | thought apartheid was absolutely abhorrent and a terrible tragedy, | didn't have a major
problem with this new approach that the Regan administration was pursuing.

Q: How long were you doing this?

HUHTALA: | did that until late '81 when a vacancy came open in the office of West African
affairs. They needed a country desk officer for Upper Volta (as it was called then,) Niger and
Chad. There'd been a gap of a couple of months, maybe three or four months, there was quite a
backlog and they asked me to go over and | did it willingly.

Q: Upper Volta, Niger and Chad?

HUHTALA: And Chad. Then a few months later Chad took on huge importance because the
Libyans were encroaching on it.



Q: This is the Toyota wars? Do you remember that term? At one point there was an awful lot
fighting with machine guns smuggled in the back of Toyota pick-ups. This is when Libya came
N7

HUHTALA: Libya was claiming what was called the Aouzou Strip in the northern part of Chad,
which was reputed to be rich in minerals. Remember Libya was a very bad actor at that time and
the Reagan administration had decided to really confront Qadhafi. In a way, it was sort of a
prelude to the current idea of an axis of evil.

Q: Before the bombing of

HUHTALA: Of Tripoli, that was in 1986.

Q: After the bombing?

HUHTALA: It was before that. This was late '81, early '82 and by early '82, because Chad was
assuming so much importance in work load, they moved Chad out of West African affairs into
the Central African Affairs officer as a single-country desk officer position. | was given the choice
to stay behind in West African Affairs and do Upper Volta and Niger, or go with Chad, which is
what | did. | loved that job. It was really, really interesting and fun, with a lot of different aspects
to it. When | first came on the desk our embassy in the capital, N'Djamena, was closed. It had
been closed since the outbreak of civil war back in '79. We'd evacuated everybody out to
Cameroon. Things had calmed down a lot by '80, and in '81 we decided to reopen it at the
Chargi; 'z d'affaires level. We sent somebody in to reopen the embassy building with its bullet
holes in the wall and retrieve the AID representational silver service that was still locked in a
safe, all very dramatic. We set up an embassy again and by the time | left in the summer of '83
there was factional fighting in the capital again. In fact one of the last things | did was organize
relief flights through the Pentagon for the victims of that conflict.

Q: How did we view Chad?

HUHTALA: It's one of those situations where there are no real good guys. The southern part
of Chad is black African and Christian, the northern part is Berber and Muslim. The riches were
all in the south but the government was often in the hands of the northerners; constantly shifting
the factional forces. It was a very complex sort of situation.



Q: How much supervision or who was looking after this part of the African? Crocker was terribly
concentrated on South Africa.

HUHTALA: The Deputy Assistant Secretary who really followed that was Jim Bishop. He was
the one that our office reported to.

Q: Jim had the delightful privilege of having been pulled out of two embassies by evacuation.

HUHTALA: Somalia.

Q: Somalia and Liberia.

HUHTALA: Liberia too. He was a tough nut. He really was.

Q: Were there any sort of competing forces about what to do in Chad? Sometimes you get from
congress or from the pentagon or from NGOs and all people with their own interest and that. Did
you feel any of that?

HUHTALA: One of the reasons this was such a great job is that it was kind of below the radar
In many ways, at least until the end, in my last six months, when the conflict erupted again and
the NGOs became very active care and the others were trying to save lives and we were pulling
In American relief flights. Shortly after that the French actually sent forces in from their fortress
in Central African Republic | believe, from Bangui. It erupted into a big issue in the summer of
'83 but in the couple of years leading up to that it was just a country with a lot of endemic
problems. No real controversy in how we approach it but a fair amount of prominence within the
State Department because of the Libyan angle, which meant people cared about what we were
doing.

| loved the job because there was really one person in the whole State Department who
worked on Chad full time and that was me. At the end, after | left, there was this cartoon that
appeared in the Washington Post. It showed a desk with a man sitting at it and it said, "Chad
Desk." The guy was sitting there, frame after frame, getting more and more sleepy and finally
his head goes down on the desk and then in the last panel, boom, explosion, he's looking
around scared. My colleagues wrote the cartoonist and he sent me the original drawing with a
little note, "To Marie Huhtala, with apologies for the sex change." | framed that. | had it on my
office wall for years.



Q: Did you sort of talk to or work with the African man at the French embassy? We have an
African man at our Paris embassy.

HUHTALA: Oh you mean the American embassy in Paris?
Q: We have an African person at our embassy in Paris. | was wondering if the French had an
African person in Washington at their embassy.

HUHTALA: | think they did. | don't remember him. | remember the Japanese use to send over
a political officer to talk to me often. Of all people, the Japanese were very interested.
Q: Well the Toyotas.

HUHTALA: Maybe those Toyotas. | think they had some assistance programs in the southern
region of Chad.

Q: What would you do? You say you're terribly busy but what did you or could you do?
HUHTALA: First of all there was whole business of setting up an embassy out of nothing.
That took a lot of work. Then we sent in the skeleton staff and we had a European specialist go
out as the Chargi; 2. His name was Jay Peter Moffat. | think he had always expected to be an

ambassador.
Q: His father had been ambassador to Canada.
HUHTALA: His grandfather was Joseph Grew, the great diplomat who was Ambassador to

Japan when World War Il broke out and later served as Acting Secretary of State after the war.
Another ancestor helped negotiate the Kellogg-Briand Pact of 1927, | was told.

Q: Grew was Ambassador in both Japan and Turkey.



HUHTALA: So Peter had always expected an exalted career. Well we sent him out as
Chargi; V2 first of all and it was a rough hardship post. | don't think it was what he was used to. |
don't think he had served in Africa before. So | did a lot of backstopping for him. For instance,
when it came time to write the human rights report he just said he couldn't do it, he was just
overwhelmed, so | wrote it in Washington and sent it to him. He looked it over and submitted it. It
was that kind of very hands-on of support. | went there, visited the post and checked out what
they needed and that kind of thing. Peter did eventually become Ambassador to Chad when, |
think it was after Chadian President Habri;, 2 took over and we were able to elevate diplomatic
relations to the ambassadorial level. Of course | helped him in his confirmation process. At that
time | was also back-up to the desk officer for Cameroon and we had an official visit by the
president of Cameroon that year so | had a lot of papers to write for that. It was a very active
portfolio.

Q How did we view Hissig 2ne Habris2? He became the president for some period of time, or he
was in and out wasn't he?

HUHTALA: In '82 he was a white knight. He was replacing this guy named Goukouni Oueddel
who had ties to the Libyans. So he fought his way city by city to take over in N'Djamena and we
thought this was a good thing. We gave him support. Later on, | haven't followed it closely, but |
know that now he is considered a war criminal because he went down the wrong path after he
consolidated his power. At the time he was the one that we were betting on. You remember what
the early '80s were like in Africa. There were a lot of proxy wars going on. There was Angola,
there was Ethiopia. There was a great tendency by the Reagan administration to see these local
conflicts as a sort of proxy being played in the context of the Cold War.

Q: Did you find yourself trying to analyze what was this war with Libyans about and put it in
non-cold war terms?



HUHTALA: Yes, | think | was always able to see what was going on in the continent on two
levels. There were serious indigenous problems that arose from the colonial mess that
European powers, especially the French, had left behind. Look at a country like Chad, that's not
a natural country at all. It should have been two countries. The boundaries that France left
behind were quite perverse, really. Qadhafi came to power as basically a populist dictator with
no love of the west. So there were all these kinds of forces that were already in existence there,
including a lot of corruption and a lot of tribalism. Then you had the political overlay of Cuban
iInvolvement, Soviet involvement, the U.S. seeing it in Cold War terms because we frankly didn't
want to get involved in any conflicts on the European mainland where all of those nukes were. |
could see both dimensions of that. It wasn't too hard to figure out. | guess the key always was,
and this has been true in other parts of the world too, Foreign Service officers as area experts
try not to lose track of the sort of underlying dynamics of a situation and make sure that that is
reflected up to the political thinkers so that we don't get the two lines too badly out of sync.
When you do, you end up supporting repressive regimes that really would not be in your interest
fo support.

Q: Was there an aid element to starving or this sort of thing to what you were doing?

HUHTALA: There had been a major aid mission in Chad before the pullout in '79 and they
were one of the first agencies to go back when we re-established relations. They had very large
missions in the Sahara obviously, including in Upper Volta and Niger. In most of the countries of
the Sahel there were longstanding projects. So they went back in. The Chargi; 2 there, later
Ambassador, was trying to do what all his colleagues did, to make sure the aid program was
rational, that it was reaching the right people and that it would have a good prospect of success.

Q: After doing this did you get a feel for being an African hand?



HUHTALA: Well you know, | liked Africa. | wouldn't say | loved it but | would have been
prepared to serve a tour of duty there. | was kind of intrigued by it. In fact, an Ambassador once
surprised the hell out of me by asking me to go out as his DCM. It was Fernando Rondon. He
was on his way to Madagascar. | thought, oh wow, DCM, that's fabulous. | went home and
popped it to my husband and he said, "Where is Madagascar?" So | told him where it was, he
says, "Well, let me think about it." He went to the library and looked it up and there were only two
references in the card catalog. One was for a book that had been checked out 10 years earlier
and never returned, the other was for a National Geographic issue entitled, "Madagascar, the
Ends of the Earth." It said basically that there was no industry there except vanilla growing, and
it was in the middle of nowhere. Eino could not see his way clear to going to Madagascar and
being without work for two or three years. And what about our kids? They were in grammar
school then. They certainly didn't speak French, which was the language of Madagascar. It just
became really clear that | couldn't take that job. The AIDS crisis had not yet popped up yet, but |
knew the health situation in Africa was also quite questionable. My kids were under 10; | just
couldn't get my mind around to taking them all off to Africa so | had to decline that very nice offer.

Q: So then what happened?

HUHTALA: So then | cast my mind back to East Asia. While | had been in Chiang Mai
speaking Thal and enjoying the culture there | had been mindful of the strong Chinese influence
In the area, Iin the language, in the culture and all of that. Thailand has the most successfully
integrated Chinese population of the whole region so | saw a lot of this there. | thought maybe
now was the time for me to study Chinese. | figured | had time to do one more hard language; it
should either be Chinese or Japanese. | weighed the two (now this was in early 1983), and |
knew Japanese was the language of business and finance and there was a lot of money to be
made after the Foreign Service if you were a Japanese hand. At the same time, China was
beginning to rise; it was already very important in the region and who knew, maybe it would
have a great future. So | went for Chinese. | got an assignment as a China watcher in the
political section in our Consulate General in Hong Kong, but before that | had two solid years of
Mandarin training, one in Washington and one in Taiwan.

Q: How did you find Chinese?



HUHTALA: In some respects it's very similar to Thai. It's got the same kind of tones and a
monosyllabic word structure, and word order rules rather than declinations and conjugations as
far as grammar goes. Yet | found it a lot harder than Thai. For one thing the characters just
killed me. Thail has an alphabet. It has 42 consonants but you can learn 42 consonants. And if
you can learn those, you can read Thal. To get your 3-3 in Chinese, on the other hand, you have
to memorize 3,000 characters. That's hard. And a truly educated Chinese speaker knows
10,000 characters. When you got through the FSI program, you have to learn both the traditional
characters and the simplified ones that are used on the mainland. And, whereas conversational
Thal will get you through almost anywhere, for Chinese we had to learn several levels of the
language, including very elevated Chinese, with quotes from old proverbs going back to
Confucius' time. Learning Chinese represented two solid years of serious application.

Q: How did you find Taiwan?

HUHTALA: Interesting and a little strange. Taiwan had a parliament that was made up of
people who were representing various constituencies in old China, places like Shanghai and
Hunan and Fujian. They retained this fiction of representing all of China even though a lot of the
seats were empty because the last time they had an election was in 1949 and the legislators
were dropping one by one. There we learned an awful lot about Chinese culture, about the
mainland as our teachers understood it. There hadn't been a lot of contact between the two up
to that time so their understanding of it was a little bit outdated. They did have a lot of written
material to teach from that had been sent in by our Embassy in Beijing. This material was
written in the simplified characters and it used all of the communist formulations for political
discussions. It was very interesting.

Q: Where you able to get a hold of mainland newspapers and things like that?

HUHTALA: Yes, we did, as we had them in Hong Kong when | got there. We read articles from
Peoples Daily, both at FSI in Washington and in Taiwan. They were brought in to us by
diplomatic pouch and they were carefully controlled. For example, we were warned not to leave
them in our cars, visible through the windows, as that might get us in trouble.

Q: How did you come out of that course?

HUHTALA: | got a 3/3+ in Mandarin Chinese, and | also took a couple months of Cantonese
because | was going to Hong Kong. This was an interesting experiment because Cantonese is
about as different from Mandarin as French is from Spanish. They clearly have the same origin
but they're different languages. So | did all right on the language study. We also had some
Interesting experiences travelling around the island.



Q: Who else was in the class with you?

HUHTALA: Joe Donovan was in my class. He is now our DCM in Tokyo. Keith Powell, a
consular officer, and his wife Janet; plus a lot of people who were not from State and who are no
longer around.

Q: You went to Hong Kong, how long were you in Hong Kong?

HUHTALA: Only two years, unfortunately.

Q: This is from when to when?

HUHTALA: From 1985 to 1987.

Q: What were you doing?

HUHTALA: | was in the political section, doing China mainland reporting. At that time we still
had a very active China reporting unit in Hong Kong to supplement the work of the Embassy in
Beijing and the Consulates in other parts of China.

Q: In many ways you could get around more?

HUHTALA: We had access to different contacts. There was a large refugee class because
everybody in Hong Kong seemed to have fled the mainland at some point or other. They had a
real refugee mentality too - very insecure, very much trying to enrich themselves and make the
most of the time they had. There were also political dissidents there. We met with professional
China watchers, including some of the academics in the universities. There were members of
the clergy who were in touch with the underground church in China. And there were
China-inspired newspapers that got all of their direction from Beljing but published in Chinese
for the Hong Kong population. There was often a lot of really interesting information leaked In
those papers and in some of the political magazines that were being published in Hong Kong;
things that one wouldn't dare publish in China but could in Hong Kong, with the full
understanding that people in China would eventually get to see them.

Q: Who was the Consul General at that time?



HUHTALA: First it was Bert Levin and then it was Don Anderson.

Q: By that time we had full diplomatic relations.

HUHTALA: Oh we had had for a while, since the late 70s.

Q: Under Carter we opened up.

HUHTALA: In fact when | went to Taiwan we did not have diplomatic relations there. We
operated through the American Institute in Taiwan.

Q: Did you have much contact, was there much contact between Beijing and Hong Kong?

HUHTALA: Yes, there was. We visited back and forth. Sometimes we'd coordinate a reporting
project. In the past there had been some tension between the two because Hong Kong was or
was seen as a rival source of information for Beljing. The ambassador there rightly objected to
that, | mean who wouldn't? By the time | got there it was a more collegial kind of relationship. We
were coordinating and helping each other out. Particularly we were collaborating with the
Consulate in Guangzhou because at that time the whole Pearl River delta was beginning to
emerge as a powerhouse of its own. So there was a lot of really interesting economic reporting
that we could do.

Q: Did you end up looking at any particular aspect of China?

HUHTALA: Yes, | was pretty much slated to look at social aspects, like religion and youth. It
was a very sort of vague portfolio, I'm afraid. | did do some work on the leadership dynamics. In
fact, | was very proud of the fact that | wrote a cable predicting that Li Peng, one of five or six
vice premiers, would make it to the top. When | came back on consultations to Washington the
folks in INR were quite intrigued, asking how did | know that, why did | say that? | kind of took
them through my reasoning, which was based on some of the Chinese political journals that
were circulating in Hong Kong (Il think | was the only person in the Consulate who was reading
them), and also my discussions with contacts. | was right, by the way; Li did become prime
minister eventually. | got to travel around the mainland a lot, sometimes on my own, other times
with people from the China posts. Once there was an interesting diplomatic tour arranged by the
China news agency in Hong Kong which at that time was China's de-facto diplomatic
representation there. They arranged an interesting 10-day tour of Fujian province for Hong
Kong-based diplomats. That was really interesting.




Q: What were you seeing?

HUHTALA: Well we saw the things they wanted us to see, of course, like factories and tea
plantations, but they didn't keep an iron hand on us. An awful lot of migrants to Southeast Asia
and to the United States have come from Fujian, so the local culture there fascinated me.

Q: That's a major, a couple of villages practically, populated California.

HUHTALA: Oh yes. They had this special economic zone on the coast called Xiamen, right
near a place that use to be called Amoy in the imperial era. From the coast there you can see
the islands of Quemoy and Matsu that were an important political issue in the 1950's. So we
saw this sparkling economic zone with all its new factories, and then we toured the beautiful old
brick town behind it. In the middle of that town was an old former U.S. consulate. Before 1949
the U.S. must have had 15 consulates in China. | was told that the caretaker there had stayed
on after '49 because the last consular officer told him, "Here's the keys, you watch this place."
He did, he watched it for 30 years. After our diplomats returned to China in the 1970s we finally
discovered him and gave him some back pay.

Q: Were you seeing, if you're looking at the social things, the division between, was it becoming
apparent between sort of the back country and the coast?

HUHTALA: Yeah, this was starting to emerge. This was during the first decade of Deng
Xiaoping's rule, when he was saying to get rich is glorious; it was okay again to make money. It
was the beginning of the proto-capitalism we see in China today. On my trips to the interior, for
instance, | saw an awful lot of collectives and farm areas banding together to make factories to
produce orange soda or something like that and start getting cash for it. They proudly showed
me the refrigerators in their homes that they were able to buy now, and the TV set in the village
that everybody would watch. It was really the beginning of China's startling economic boom
which we are now having to deal with. Twenty years ago it started at that very local level.

Q: Were you looking at the old women in China? How was this going at that time?

HUHTALA: Well, you know officially women in China have always been equal. "Women hold
up half the sky," said Mao. What | saw was that there were a lot more women doctors than in
the West, and more women professionals, though they still had child care responsibilities just
like they do everywhere else. In some ways their lot was significantly better than in the past, but
a lot of this was rhetoric, not action.



Q: Were you seeing any results of the one child policy?

HUHTALA: Yes, we were beginning to see that, in the presence of a lot of little boys. We were
worried at the time that the numbers were not looking so good for the little girls.

Q: They were still able at this point, were they using the ultra sound to determine if it was a boy
or a girl or were they just getting rid of the girls?

HUHTALA: No, they were Killing the girl babies. A lot of times that was what was happening.
People were having clandestine babies. There was forced sterilization going on. At that time, |
believe, they were a little bit more lenient on rural dwellers than they were on city folks. City folks
were absolutely held to the One Child policy. In the countryside if your first child was a girl you
could try for a boy. You could have one more but then that was it. Of course the tradition in
China was to have as many kids as you could possibly squeeze out, so this was causing a lot of
bitterness, a lot of unhappiness.

Q: | was talking to a friend of mine who served in China, he was saying China was producing
any awful lot of spoiled kids. In a way | suppose they are well in their teens and twenties even
early thirties now.

HUHTALA: Even then you saw a lot of chubby kids. They were being given as many sweets

as they wanted. They were just totally spoiled. We visited kindergartens and they would be just
gorgeously decked out; obviously very doted upon, these single kids.

Q: How were we feeling about China at this point? Was this a future giant and a menace or was
this moving in the right direction?

HUHTALA: Remember this was before Tiananmen.

Q: Tiananmen was in '89.



HUHTALA: Yes, and this was a few years before that. This was when Hu Yaobang was in
power. We were seeing a big upswing in student visa applications to the United States and we
were taking them happily but we were also hoping that they were going to go back. We figured
this would be a liberalizing influence on China. We thought that the trend towards capitalism
was a good thing and something to be encouraged. Our companies were beginning to invest,
though still not too many. | remember General Motors was in Shanghai. A few far-sighted
companies were looking long term and seeing great opportunities. It was made very clear, you
had to be an "old friend" a company had to be established as a friend of China to get anywhere.
One can't come In today and expect to have a big concession tomorrow; maybe 10 years from
now if you've been a good corporate citizen then you'll get that chance. The smart companies
were investing for the long term.

There was a phenomenon that we noted in Hong Kong and we called it the cadre kids; a lot of
the twenty-something children of the leadership, like children of Politburo members or military
leaders were emerging with special privileges and lots of money to invest. The parents were
called cadres, so we called these young entrepreneurs cadre kids. This was a generation
removed from the old communist leadership, many of whom were on the Long March still and
were supposedly ideological purists. Their kids, on the other hand, were heavily into business.
They had huge companies flashy cars and all the accouterments, and were involved in a lot of
corruption as well. This phenomenon, we thought, | believe accurately, was presaging a
significant change in direction for the whole country.

Q: Corruption is endemic there.

HUHTALA: Especially a country like China that had endured so many tragedies, like the Great
Leap Forward which just impoverished the whole country, leading to terrible famine in the late
'50s. Then of course the Cultural Revolution of the 1960s, which was an absolute disaster. All
that was in living memory. | remember once | was riding on an overnight train in the middle of
China, from Jiangsu to Guangzhou, or something like that. | struck up a conversation with a
woman conductor who was really surprised that | could speak Chinese. (She gestured to
everybody around and said, "Look at that, she talks." | felt like | was a talking dog or something.)
But we did speak for awhile. | was in my 30s then and | thought she was probably in her 50s,
from the look of her face, all the lines and everything. She was telling me about the Cultural
Revolution and what had happened to her. Then | found out that her age: she was 38. It was
just so sad, the things those people had to endure. So naturally when economic prosperity
begins to occur in the '80s they went for it with gusto. It's understandable that there would be
huge imbalances, that there would be corruption, that there would be people streaming in from
the countryside, and indeed all of this has been the story for the last 20 years.




Q: Were we seeing a change in people who were coming out of China and Hong Kong at this
point, were there fewer economic refugees, were they political refugees?

HUHTALA: There was still a fair amount of repression. We still had political refugees coming
out. And there were very tight controls on migration. Hong Kong had very tight controls, and
wouldn't let mainlanders just come in at will. What was more interesting to me, | think, was what
was going on with the people who were in China. Especially Guangzhou (Canton), it's so close,
just 50 miles or so from Hong Kong and they're the same people ethnically, all speaking
Cantonese. Throughout that region there was a real stirring, a real dynamism and a real interest
In making money. There was the new town of Shenzhen, which was built right on the border of
the New Territories of Hong Kong and set up as a special economic zone.. | visited it in 1985. It
was just a skeleton then, just a few building going up. Now it's a major metropolis and they're
minting money - big hotels, big businesses.

Q: One of your portfolios was religion. What was happening religion wise in China?

HUHTALA: | was interested in both Protestant Christians and Catholics.

Q: How about, what's this other so called cult or something?

HUHTALA: Falun Gong. That did not exist yet. This was before Falun Gong arose and came
to be viewed as such a threat by Beijing. Just parenthetically, I've seen this in other parts of the
world too. If you try and have a society based on a total absence of religion it doesn't work.
People need something. People will make it up if you don't give them something. You have to
have something to organize your life around, at least most people do. In Hong Kong, we were
very interested in the Catholic Church and the Protestants inside China. There was an official
Catholic Church and an official Protestant Church run by the state. In the case of the Catholic
Church it was divorced from Rome. They were not in communion with Rome; they weren't taking
any advice on appointing bishops or anything else. But there was also a thriving culture of
underground churches meeting in people's homes and trying to carry on their true religion as
they saw it. There were some very senior priests and bishops who had been in prison for 20, 30
years. | was very interested in that and did some work through the church in Hong Kong. | got to
talk to some of the people there and got in communication with Bishop Aloysius Jin of Shanghai
who had just been released from prison after 25 years of hard labor on condition that he would
not speak out against the Chinese authorities. Like several of them, he would eventually speak
out and then get put back in prison, let out again and all of that. A very brave man, and a very
holy man, probably.

Q: Is there anything else we should probably talk about your Hong Kong experience?



HUHTALA: You know | came away from that with a very strong conviction that China is going
to be the big story for the next 50 years. At that time Deng Xiaoping was promising to quadruple
the economy by the year 2000. In fact he did it by 1992. He just set off this chain of events that
IS just increasing geometrically. | still think what has been happening in China is the story of our
lifetime, fascinating and very, very important. It is having profound effects on all the rest of Asia,
which | dealt with in my last couple of years in the Service, and towards the United States as
well. Even then there was a tendency in the United States to view China as an emerging
opponent. That worried me then and it worries me even now.

Q: Sometimes you don't want to make an enemy just to have an enemy.

HUHTALA: Yes, you can create enemies where none exist.

Q: We'll pick this up in, when did you leave Hong Kong?

HUHTALA: | left Hong Kong in 1987.

Q: We'll pick it up then and ask, you know you've been having this backwards and forwards
thing and having Chinese did this turn you into an incipient China hand or what was going to
happen?

HUHTALA: We'll see.

Q: Today is the 4th of November 2005. Marie, well what were you thinking about in '87? You had
been bouncing around a bit?

HUHTALA: Well no really, going back into China and to Hong Kong was a return to my roots
really because of the Chiang Mai tour. | was thinking of myself as an Asia hand. | think |
mentioned before even when | was in Chiang Mai in Thailand | was very conscious of the effect
that China had had on the culture and the history of the region and | wanted to explore that. With
that in mind the four years that | spent on the language and the country were of great interest to
me.

Q: While you were doing this were there many books or reading about modern China, we're
talking about '87 and how things were. Sort of the recovery from the Cultural Revolution and all
that or did that come later?



HUHTALA: No, there were a lot of books in fact because, let's see Deng Xiaoping came to
power | believe it was 1978 or so. Around '79 if I'm not mistaken he started the process of
"opening doors," as he called it, so there was a flood of journalists that came in starting in the
late '70s, early '80s. There were a lot of books out there. | remember a book by Fox Butterworth,
for example. He was a New York Times reporter. There were quite a few journalistic type
accounts of China. | also had done a lot of reading of the period around the wars of the
nationalists and the classic period of Chinese history. There was no end of things to read and to
try to understand.

Q: '87 what?

HUHTALA: In'87 | was offered the chance to go to the National War College as a student.
That was a really interesting experience for me. | really felt after those four years of work on
China that my focus had been fairly narrow. Even though the history of China is vast and it's
very, very important it still is just one part of the world. | had the sense when | came to the War
College that we were pulling the camera back a few steps and opening up the lens and looking
at the whole world in a specifically strategic way.

Q: How did you find, you were there from '87 to '88. What kind of did you see your role as a State
Department person there?

HUHTALA: | was trying to remember the exact numbers. | believe the student body was
something around 275, 280 people. Of those only about 16 were from the State Department if |
remember that correctly. Maybe 20 others were civilians from other agencies. We were a tiny
minority in this overwhelmingly military organization. The military students were from the Army,
Air Force, Navy, and Marines.

Q: Coast Guard too | think.
HUHTALA: There may have been one Coast Guard student then; it depended on the year.

The Coast Guard is really under the Department of Treasury. The military students were at the
lieutenant colonel or full colonel level or equivalent.

Q: You were at ICAF, is that right?



HUHTALA: No, the War College, NWC. It was really kind of interesting. In the beginning
months they give us a lot of slide shows and briefings about the military capability of the U.S.
Armed Forces. All that sexy weaponry, the laser-guided weapons, the smart bombs and all of
that. | guess in 1987 they either had these Iin their inventory or they were preparing to get them.

Q: The  was brand new.

HUHTALA: It was very gee whiz. It was very sexy. This was still the last stages of the cold
war and the nuclear deterrent was still very important. At the beginning of the year, the State
Department students came into this feeling a bit alien and believing that the answer to most
international political problems was going to be through negotiation. Our military colleagues, on
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